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ҚЫЛМЫСТЫҚ ЗАҢНАМА 
ОҢТАЙЛАНДЫРЫЛМАҚ

Кеше Мәжіліс Спикері Ерлан �ошановты� т�ра�алы�ымен �ткен 
жалпы отырыста депутаттар �ш за� жо  басын бірінші о"ылымда 
ма"#лдады. Олар – әкімшілік әділет саласын жетілдіру және ке�ейту, 
�ыл мыс ты", �ылмысты"-процестік және �ылмысты"-ат"ару ко-
декстерін о�тайландыру, сондай-а" жа�ар тылатын энергия к�здерін 
пайдалануды "олдау мен электр энергетикасы және таби�и моно по-
лиялар мәселелері бойынша за� жобалары.
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Мемлекет басшысы Жо�ар�ы Сот 
т�ра  �асы Асламбек Мер�алиевті "абыл-
дады.    

Президентке сот трелігінің сапасын жақсарту 
үшін қабылданып жатқан шаралар жнінде 
баяндалды.

Асламбек Мерғалиевтің айтуынша, аналитика-
лық блок айтарлықтай күшейтіліп, Жоғарғы Соттың 
жалпы нормативтік қаулыларының үшінші блігіне 
түзетулер енгізілді. Бұдан блек, тергеу кезінде 
аза маттардың құқықтарын қорғау деңгейі жақсара 
түсті. Қамауға алу түріндегі бұлтартпау шарасына 
санкция беруден бас тартатын жағдайлардың және 
алқабилердің қатысуымен сотта қаралатын істердің 
саны мен бітімгершілік келісіммен аяқталған 
азаматтық даулардың үлесі артты.

Сонымен қатар Мемлекет басшысына сот 
реформасының барысы туралы мәлімет берілді. 
Мысалы, депутаттық корпуспен бірлесе отырып, 
Прези денттің тапсырмаларын жүзеге асыруға 
бағыт талған заңнамалық түзетулер жнінде бастама 
ктерілді. Атап айтқанда, заңды рескел бұзғаны 
үшін тәртіптік іс қозғау институтын қайта қарау, сот 
трелігінің сапасын тексеретін комиссия жұмысын 
жетілдіру, дербес кассациялық саты құру ұсынылады.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев заң 
үстемдігін қамтамасыз ету, сондай-ақ азаматтар мен 
кәсіпкерлердің құқықтарын және заңды мүдделерін 
қорғау ісінде сот жүйесі ерекше рл атқаратынын 
атап тті. Мемлекет басшысы сот жүйесін одан әрі 
реформалау жұмыстарын жалғастыру маңызды 
деп санайды.

П р е з и д е н т  � а с ы м - Ж о м а р т 
То"аев 1лт ты" банк т�ра�асы Тимур 
С�лей ме нов ті "а былдады.    

Мемлекет басшысына Ұлттық банктің былтыр 
және биылғы қаңтар-ақпан айларында жүргізген 
ақша-кредит саясатының қорытындысы туралы 
есеп беріліп, алдағы кезеңге арналған жұмыс 
жос пары таныстырылды.

Қасым-Жомарт Тоқаевқа Қазақстандағы 
және әлемдегі экономикалық жағдайдың 
даму барысы, инфляцияның қарқыны мен 
оны тұрақтандыру шаралары жнінде мәлімет 
берілді.

Атап айтқанда, Ұлттық банк трағасы 
жылдық инфляцияның бәсеңдегенін және 
ішкі экономикада проинфляциялық факторлар 
сақталып отырғанын жеткізді. Сонымен 
қатар БЖЗҚ активтері мен алтын-валюта 
резервтерінің жай-күйі, «Ұлттық қор – балаларға» 

бағдарламасының жүзеге асырылу барысы 
жайында баяндады.

Тимур Сүлейменов Мемлекет басшысының 
бұған дейін экономиканың нақты секторын 
қаржыландыру ісін кеңейту жнінде берген 
тапсырмасының орындалу барысы, сондай-
ақ Ұлттық тлем жүйесін дамытуға, ашық 
банкинг қағидаттарын енгізуге бағытталған 
жобалардың іске асырылуы туралы айтты. 
Бұдан блек, Президентке клиенттердің 
қаражатын алаяқтардан қорғау мақсатында 
антифрод-орталық құру, сондай-ақ мемлекеттік 
сатып алу және бюджет шығыстарының 
ашықтығы мен тиімділігін арттыру үшін 
цифрлық тең генің әлеуетін пайдалану жайында 
мәлімет берілді.

Кездесу соңында Қасым-Жомарт Тоқаев 
Ұлттық банк қызметінің негізгі бағыттарына 
қатысты бірқатар міндет жүктеді.

ЗАҢ ҮСТЕМДІГІН 
ҚАМТАМАСЫЗ ЕТУ МАҢЫЗДЫ

ҰЛТТЫҚ БАНККЕ 
МІНДЕТТЕР ЖҮКТЕДІ

14 наурызда 
«К�рісу» деп ата-

латын ерек ше ма�ыз�а ие 
мейрам басталады. Алыс пен 

жа"ынды бай  ланыстыратын б#л 
мереке, әсіресе елімізді� батыс 

��ір ле рінде жа"сы са"тал�ан. 
Жалпы, К�рісу мерекесіні� мәні 

неде, оны ата-бабаларымыз-
ды� әлім са" тан #лы"тауына 

не себеп – ��і ліп к�релік.

ЖЕЛ, ЖЕЛ ЕСЕР, 
ЖЕЛ ЕСЕР

ІСТІ ҰЙЫМНАН 
ІРГЕНІ АУЛАҚ САЛСА ИГІ...
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КӨРІСУДЕ КӨРІСУДЕ 
КӨП МӘН БАРКӨП МӘН БАР

КӨҢІЛ АЙТУ ЖЕДЕЛХАТЫН ЖОЛДАДЫ

Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То"аев "о�ам "айраткері, �алым 3ани �алиевті� 
д�ниеден �туіне байланысты оны� отбасы мен жа"ын туыстарына к��іл айту жедел-
хатын жолдады.

– Ғани 6лімұлы ауыл шаруашылығы саласының алға басуына бар күш-жігерін жұмсады. 
Парламент депутаты, «Ауыл» партиясының трағасы ретінде еліміздің саяси-демократиялық 
дамуына атсалысып, отандық заңнаманы жетілдіруге зор үлес қосты. Марқұмның иманы саламат, 
жаны жәннатта болсын, – деп жазылған жеделхатта.

Мемлекет 
басшысы 
�асым-Жомарт 
То"аевты� 
т�ра�алы�ымен 
1лтты" 
"#рылтайды� 
�шінші 
отырысы 
15 наурыз к�ні 
Атырау 
"аласында 
�теді.
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Былтыр Жамбыл облысы Байза" ауда-
нында мектеп о"ушыларыны� жаппай астан 
улануы ж#ртты� жа�асын #стат"ан еді. 
Н.Киікбаев атында�ы мектепті� 44 о"ушысы 
мен екі м#�алімі улану белгілерімен ауру-
хана�а т�сіп, б�кіл облысты� ат"амінерлері 
ая�ынан тік т#р�ан болатын.

Еліміз жел энергетикасын дамытуда 
к�шбасшы елдерді� "атарына кіруді 
ма"сат етіп отыр. Мемлекет басшысы 
2030 жыл�а дейін жа�артылатын энергия 
к�здерінен (ЖЭК) �ндірілетін "уат к�лемін 
"азіргі 5%-дан 15%-�а жеткізуді тап-
сырды. 
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Палата Спикері з сзінде ре фор ма лардың 
тиім ділігі және олар ды дұрыс іске асыру кбіне 
заңнама ның сапасына байланысты екенін атап 
тті. Сондай-ақ ол жаңа фор ма  циядағы заңдар 
дайындауға ғы лыми-сараптамалық қоғамдас тық-
ты жұмылдырудың және оңтай лы заңнама лық 
шешімдер қабылдауға заманауи технология ларды 
қол дану дың маңызы зор екенін айтты. Бұл ретте 
бүгінде түрлі салада айту лы нәтижелерге қол жет-
кізіп отыр ған жасанды интеллект тиімді тетік бола 
алады.

Сенат Трағасының айтуынша, қазір елімізде 
бұл сала құқықтық тұрғыдан толық реттелмеген.

«Парламент жыл сайын орта есеппен 100-ге 
жуық заң қабыл дайды. Үкімет пен министрліктер 
соңғы он жылдың зінде ғана 30 мыңнан астам 
нормативтік-құ қық тық акт қабылдады. Бұл – 
ауқымды деректер жиынтығы деген сз. Нор ма-
тивтік-құқықтық актілерді жаңа технологиялар-
дың мүмкіндіктерін пайдалана отырып талдау 
қа был данатын заңнамалық шешімдердің сапа сын 
айтарлықтай арттыратыны анық. Бізде заң дар ды 
әзірлеу мен келісудің жекелеген кезеңдері әлі де 
қағаз жүзінде жүргізіледі, яғни процес тердің бір 
блігі цифрлан дырылмаған. Сондық тан заң шы-
ғару қызметінде жасанды интел лек тіні, жалпы 
цифрлық техно логияларды пайда лану мүмкіндік-
терін талдаудың маңызы зор», – деді Мәулен 
/шімбаев.

Сонымен қатар Сенат Трағасы 2021 жылы 
ұлт тық жасанды интел лект платформасының 
жұмыс іс теуіне байланысты заңнамалық дең гейде 
базалық нормалар енгізіл генін тілге тиек етті. 
Атап айтқанда, Ақпараттандыру туралы заңда 
ұлт  тық жасанды интеллект плат формасы опе-
раторы ның құзыреті айқындалған. Бұдан басқа, 

минис трлік Жасанды интеллектіні да мы ту дың 
2024-2029 жылдарға арнал ған тұжырым дамасын 
әзірлеп жа тыр.

«Мемлекет басшысы заң шығару қызметін 
цифрландыруды тапсыр ғаны белгілі. Осыған бай-
ланысты Парламент палаталарында тиісті жұмыс-
тар жүргізіліп жатыр. Қазір дің зінде нақты нәти-
желер бар. Цифрлық стратегияның жобасы әзір-
ленді. «Е-Парламент» жобасы да іске асырыла 
бас тады. Алдағы уақытта осы істе бә ріміз бірлесіп 
әре кет етуіміз керек. Сенат жасан ды интеллектіні 
дамыту үшін қа жет ті құқықтық орта қалыптас-
тыру ға жәрдемдесуге дайын. Осы бағыттағы тиісті 
жобалар бойынша бірлесіп жұмыс істейік», – деді 
Сенат Спикері.

Отырыс барысында Data-Management сала-
сындағы цифрлық шешімдерді реин жинирингтеу, 
заң шығару үдерісінің қазіргі жай-к үйі мен 
цифрландыру мәселелері, сон дай-ақ заң шығару 
саласындағы стартаптардың жалпы трендтері де 
талқыланды.

Одан блек, іс-шарада Цифрлық даму, инно-
вациялар және аэро ғарыш неркәсібі министрі 
Бағдат Мусин, Цифрлық үкіметті қолдау орта-
лығы ның трағасы Рүстем Би ғари, «Ұлттық ақ-
параттық техно логиялар» АҚ-ның трағасы Рос-
тислав Коняшкин, /ділет вице-министрі Бекболат 
Молдабеков, Astana Hub-тың бас директоры Мағ-
жан Мәдиев, Bizdin.ai компа ния сының бас 
директоры, Айбек Нұртазаев, TAG Consulting-тің 
бас қарушы серіктесі Валерий Горла чев, Пар-
ламентаризм институ ты ның дирек торы Қанатбек 
Сафинов және тағы басқа сарап шылар мен мем-
лекеттік органдардың кілдері сз сйлеп, жа-
санды интеллект сала сындағы жоба ларын таныс-
тырды.

ЖАСАНДЫ 
ИНТЕЛЛЕКТІНІ 
ҚАЛАЙ ҚОЛДАНАМЫЗ?

Еліміздегі сарапшылар �ауымдасты�ыны! және мемле кет тік органдарды! &кілдері за! 
шы�ару �ызметіне жасанды ин теллектіні енгізу мәселелерін тал�ылап, осы салада�ы бір-
лескен ж+мысты! ба�ыттарына назар аударды. Атал�ан жиын б/гін Сенат Т&ра�асы Мәулен 
7шімбаевты! �атысуымен Ци фрлы� даму, инновациялар және аэро�арыш &неркәсібі ми-
нистрлігіні! ахуалды� орталы�ында &тті.

К&ктемгі су тас�ынына дайынды� 
Партиялы� ба�ылау коми тетіні! (ПБК) 
отырысында тал�ыланды. Отырыс 
барысында еліміздегі б&гендер мен &зге 
де нысандарды! 70%-ыны! ескіріп 
кеткені айтылды.

ТОҒАНДАР ТОЗЫП БАРАДЫ

«AMANAT» Хатшысы Ер-
жан Жылқыбаев атап т кен-
дей, қала және ауыл тұр ғын-
дарын су тасқынынан қорғау 
мен гидротехникалық құры-
лыс тар жүйесінде тәртіп ор -
нату – партияның «Ха лық-
пен бірге!» сайлауалды бағ-
д а р  л а м а с ы н  д а ғ ы б а с т ы 
мақсаттың бірі.

«Тарбағатай ауданының 
т ұ р  ғ ы н д а ры «Қ а н  д ыс у » 

бгеті апат алдында тұрға нын айтып, партияға 
бірнеше рет жүгінді. Су дең гейі күрт ктерілген 
жағдайда бгет бұзылуы мүм кін. Су ресурстары 
және ирригация министрлігі об  лыс әкімдігімен 
бірлесіп жобалық-сметалық құ жат таманы әзірлеу 
және нысанды тез арада қайта құру жұмысын 
күшейтуі керек деп санаймын», – деді ол.

Бүгінде су тасқыны кезеңіне дайын болмай 
шыққан 151 елді мекеннің әкімдеріне ескерту 
жасалды. Жалпы, еліміздің 18 ңірінде орналас қан 
217 елді мекенге осындай қауіп тніп тұр. Бас-аяғы 
400 мыңнан астам адам тұрып жатқан 86 мың үйді 
су басуы мүмкін. Ттенше жағдайлар вице-министрі 
Ерлан Нұрпейісов су тасқыны бола қалған жағдайда 
құтқарушылар мен тех ника лар жедел әрекет етуге 
әзір екенін айтты. Яғни, 39 мыңнан астам адам, 
шамамен 11 мың бірлік техника мен 18 бірлік әуе 
ке месі, 508 жүзу құралы және 3 мыңнан астам мо-
топомпа сақадай сай тұр. ПБК мүшелері барлық 
ңір дегі ттенше жағдай қызметтерін кадрмен және 
тех никамен 100% қамтамасыз етудің маңызына на-
зар аударды.

«Министрліктің қандай нормативі бар? Мә се-
лен, барлық аймақта мотопомпалардың белгілі бір 
мл шері болуға тиіс деген нақты сан болуы керек. 
Он дай құрылғылар бірде бар, бірде жоқ», – деді Ко-
ми тет трағасы, Мәжіліс депутаты Па вел Казанцев.

Uз кезегінде, Ерлан Нұрпейісов су тасқыны қау-
пі жоғары 11 ңірді атады. Олардың қатарында Ақ-
мо ла, Ақтбе, Алматы, Атырау, Шығыс Қа зақ стан, 
Ба тыс Қазақстан, Қарағанды, Қостанай, Сол түстік 
Қазақстан, Абай және Ұлытау об лыстары бар.

«Техника бірқатар ңірде жеткілікті млшерде 
са тып алынды. Бүгінде аймақтар 70-80%-ға жа рақ-
тан  дырылған. Жабдық жоқ деп айта алмай мыз», – 
деді ол.

Ал Су ресурстары және ирригация вице-ми-
нистрі Нұрлан Алдамжаров су тасқынына да йын-

дық деңгейін анықтау үшін гидро тех ника  лық құ-
ры лыстарға (ГТҚ) кпфакторлы зерттеулер жүргізу 
қажет екенін мәлімдеді.

«Бүгінде 1502 тірек гидротехникалық құры лыс-
тың 537-не жндеу жүргізу қажет. Қазірде 160 ГТҚ-
да кпфакторлы тексеру жүргізілді. Абай, Ұлы тау, 
Же тісу, Алматы, Ақтбе, Қарағанды, Қос танай, 
Қы зылорда, Павлодар, Түркістан, Солтүстік Қа зақ-
стан облыстарының әкімдіктері комму налдық және 
же ке меншіктегі гидро техникалық құрылыстарда 
кп факторлы тексеру жүргізген жоқ. Аталған әкім-
діктерге шұғыл қаражат бліп, осы тексеруді жүргізу 
ке рек», – деді ол.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фрак-
ция сының мүшесі Екатерина Смышляева ның ай-
туын ша, су тасқыны жеке ГТҚ иелерінің кінәсінен 

бол ған жағдайда қолданыстағы заң нама оларды 
жауапқа тартуға мүмкіндік береді. Алайда осы уа-
қыт қа дейін мұндай жағдай бірде-бір рет тіркелген 
жоқ.

«Егер мемлекеттік орган-
дар тарапынан тиісті әкім ші-
лендіру жұмысы жүргізіл ме-
се, онда бұл нормалар сол 
қал пы жұмыс істемей қала 
бе реді. Тағы бір маңызды мә-
се ле – гидротехника лық 
құ   ры  лыстарды жндеу. Же-
ке   меншік нысандар дың ие-
лері бұған дайын емес әрі 
жн деу жұмы сына қаражат 
құй майды. Олар бұл қызметті әкім діктерге ысырады 
не месе шартты жндеу жұмысын ғана жүргізеді. 
Түп теп келгенде жеке гидротех ника лық құрылыс-
тар ды жндеу жұ мы сы бюджетке жүктеледі, не 
бол маса сол қалпында қала береді», – деді ол.

Жиын соңында Комитет трағасы Павел Казан-
цев тиісті су бұру арналары болмағандықтан және 
зен арналарында уақытылы әрі сапалы тазарту 
жұ  мысы жүргізілмегендіктен, су тасқы ны орын ала-
   тынын атап тті.

«Мәселен, Жайық зенінің кейбір тұсынан, 
әсіре се Каспий теңізіне құятын маңынан жүзу құ-
рал  дарынсыз-ақ туге болады. Ал су тасқыны бол-
ған жағдайда ауылдарды су басып, мал шы ғынға, 
адам дар апатқа ұшырайды. Кейін ерлік пен жан-
кештіліктің арқасында кп адам құтқарылды деп 
жар саламыз. Алайда арнаны тазартып, ттен ше 
жағдайдың алдын алған тиімді емес пе? Соған қа-
рамастан кп ГТҚ-да тиіс ті техникалық тл құжат 
жоқ. Бұл жағдай бгет тердің жеке пара метрлері мен 
су қойма ларының клемін анықтау жұмысын қиын-
датады», – деді ол.

Жндеу жұмысына тиісті мониторинг жүргізу 
үшін комитет мүшелері апатты және қандай да бір 
мәселе туындаған гидротехникалық құры лыс тарда 
партиялық бақылау бекеттерін ашу жнінде бастама 
ктерді.

Кездесуді ашқан Ерлан Қошанов Елшінің 
былтырғы жылдың күзінде басталған Қазақ-
стан дағы дипломатиялық жұмысына табыс 
тіледі.

Мәжіліс Cпикері Швейцария Қазақстанның 
Еуропадағы маңызды саяси-экономикалық 
серіктесі екенін және елімізге инвестиция салу-
дан кшбасшылардың үштігіне кіретінін атап 
тті.

– Елдеріміз арасындағы дипломатиялық 
қарым-қатынас орнаған отыз жыл ішінде сенімді 
саяси диалог жолға қойылды. Сауда-экономика-
лық және инвестициялық ынтымақтастық 
табысты дамып, мәдени-гуманитарлық бай-
ланыстар арта түсуде. Қазақстанның жаңа эко-
номикалық бағыты шетелдермен іскерліктің 
кең мүмкіндіктерін ашады. Осыған байланысты 
біз Қазақстан нарығына швейцариялық серік-
т е с  т е рі м із д і  ш а қ ы р а м ы з,  – дед і  Ер л а н 
Қошанов.

Палата Cпикері Елшіге Мемлекет басшы-
сының саяси реформалары туралы айтып, соның 
нәтижесінде бүгінде Мәжілісте алты партия мен 

бір мандатты округтен сайланған депутаттар бар 
екеніне назар аударды.

Елші Қазақстан мен Швейцарияның эко-
номикалық, ғылыми-техникалық, экологиялық 
білім беру саласындағы зара іс-қимылының 
әлеуетін толығымен пайдалану керектігімен 
келісті. Оның айтуынша, парламентаралық 
ынтымақтастық біздің байланыстарымызды 
нығайтуда маңызды рл атқарады.

Осы тұрғыда тараптар Мәжілісте және Ұлт-
тық Кеңесте құрылған парламенттік достық 
топ тарын, сондай-ақ комитеттер мен саяси пар-
тия  лардың фракцияларымен жұмыс істеуге 
уағ даласты.

Елші екі елдің депутаттары тығыз ынтымақ-
тастықта жұмыс істей алатын бірқатар бағытты 
ұсынды. Оның ішінде ауыл шаруашылығы, суды 
үнемдеу, логистика және білім беру салалары бар.

– Швейцария жоғары кәсіби техникалық 
қызметкерлерді даярлауға мүмкіндік беретін 
дуалды білім беру жүйесімен танымал. Біздің 
тәжірибеміз Қазақстанға пайдалы болар еді, – 
деді Салман Бал.

ИНВЕСТИЦИЯЛЫҚ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ТАБЫСТЫ ДАМУДА

Мәжіліс т&ра�асы Ерлан Fошанов Швейцария конфедерациясыны! Fаза�-
стан Республикасында�ы Т&тенше және &кілетті Елшісі Салман Балмен 
кездесті.
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Кеше Мәжіліс Спикері Ерлан 
�ошановты# т$ра%алы%ымен $ткен 
жалпы отырыста депутаттар +ш 
за# жо  басын бірінші о.ылымда 
ма./лдады. Олар – әкімшілік 
әділет саласын жетілдіру және 
ке#ейту, �ыл мыс ты., �ылмысты.-
процестік және �ылмысты.-ат.ару 
кодекстерін о#тайландыру, сондай-
а. жа#ар тылатын энергия к$здерін 
пайдалануды .олдау мен электр 
энергетикасы және таби%и моно-
по лиялар мәселелері бойынша за# 
жобалары. 

Жалпы отырыста алдымен әкімшілік 
әді лет саласын жетілдіру және кеңейту 
мә    селелері туралы заң жобасы бірінші 
оқы  лымда мақұлданды. Ол туралы �ділет 
ми нистрі Азамат Есқараев баяндады. 
Ми нистр жоба Мемлекет басшысының 
«�ді лет ті мемлекет. Біртұтас ұлт. Берекелі 
қо  ғам» атты жолдауындағы тапсырмасын 
орын дау мақсатымен әзірленгенін 
және үш негізгі бағытты қамтитынын 
атап (тті.

«Біріншісі – жария-құқықтық дау лар-
дың жекелеген санаттарын Азаматтық 
про цестік кодекстен әкімшілік әділет 
ая    сына к(шіру. Екіншісі – Үкіметке 
мем лекеттік органдар және мемлекеттік 
ор ган дар мен мемлекеттік ұйымдар ара-
сын дағы заңнамалық нормаларды түсіндіру 
ж( ніндегі дауларды шешу ж(ніндегі 
(кі леттіктерді бекіту. Сонымен қатар 
әкі м ші лік рәсімдер туралы заңнаманың 
же ке леген нормаларын одан әрі түзету, 
�кім шілік рәсімдік-процестік кодекске 
тиіс ті (згерістер мен толықтырулар ен-
гізу», – деді А.Есқараев.

Бұдан соң Қылмыстық, Қылмыстық-
про цестік және Қылмыстық-атқару 
ко декс терін оңтайландыру мәселелері 
бойын ша заң жобасы бірінші оқылымнан 
(тті. Жұмыс тобының жетекшісі Абзал 
Құс пан заң жобасы қоғамның жоғары 
конс титуциялық құндылықтарын қоғам-
дық қауіпті қолсұғушылықтардан қор-
ғау ды күшейтетінін, қылмыстық сот ісін 
жүр гізуге қатысушылардың (здерінің іс 
жүр гізу құқықтары мен міндеттерін тиім ді 
іске асыруын қамтамасыз ететінін және 
пе нитенциарлық жүйеде адам құқық та-
рының сақталуын арттыратынын атап 
(т ті. �ділет министрінің айтуынша, 
тү зе тулер азаматтар мен кәсіпкерлердің 
құ  қықтарын қорғауды күшейтуге, қыл мыс-
тық процестің бәсекелестігін ны ғайтуға, 
қылмыстық процесті оңтай лан дыруға және 
«бюрократиясыздандыруға» бағытталған.

«Заңбұзушылықтар мен сотқа дейінгі 
тер геп-тексерудің толықтығын қам та ма-
сыз ету үшін істі «пысықтауға» прокурорға 
қай тару мүмкіндігін болдырмау және 
кә сіпкерлік субъектілерін ревизиялау, 
тек серу ісін жүргізуді прокурормен мін-
дет ті түрде келісуді белгілеу ұсынылады. 
Ад вокаттың р(лі, әсіресе сараптама жүр гізу 
кезінде айтарлықтай күшейтіледі. Ад    вокат 
к(шірмелерін алуға құқылы құ жаттардың 
тізімі кеңейтіледі, адвокаттың та ғайын-
далған сараптама бойынша қо сым ша және 
нақ тылау сұрақтары дереу са рап шыға жі-
беріледі, адвокат сараптама объектілерімен 
таныса алатын болады», – деді А.Есқараев.

Министр түзетулердің тағы бір блогы 
қыл мыстық істі электронды форматта қа-

рау ға мүмкіндік беретінін айтты. Қа шық тан 
жауап алу және беттестіру субъек тілерінің 
ауқымы кеңейеді. Осылайша, жәбірленуші 
және куәмен қоса, қорғалуға құқығы бар 
куә мен күдіктіге қатысты бей  небайланыс 
режимінде ғылыми-тех ни калық құралдарды 
пайдалана отырып, тер геу әрекеттерін 
жүргізуге болады.

Жалпы отырыста жаңартылатын энер-
гия к(здерін пайдалануды қолдау, электр 
энер гетикасы және табиғи монополиялар 
мә селелері бойынша заң жобасы да бірін ші 
оқылымда мақұлданды. Оның мақсаты – 
ха лықтың, шағын және орта бизнестің 
жаңар тылатын энергия к(здерін пайда лану 
саласындағы проблемалық мәсе ле лер ді 
шешу. 6з кезегінде, депутат Дүй сен бай 
Тұрғанов жаңартылатын энергия к(з   -
дерінің шағын ауқымды объектілерінің 
ең жоғары қуаты 200 кВт-қа дейін ұл ғай-
тылатынын жеткізді.

«Нетто-тұтынушы жеке тұлғалар дара 
кә сіпкер ретінде тіркелу міндетінен бо-
са тылады. Энергия беруші ұйымдардың 
эле к  тр желілеріне нетто-тұтыну шылардың 
еркін қол жеткізуін және қосылуын қам   -
та масыз ету міндеті бекітіледі. Нетто-
тұ тынушылар электр энергиясын беру 
қыз меттеріне ақы т(леуден босатылады, 
бұл қосымша және негізсіз шығындардың 
болмауына мүмкіндік береді. Энергиямен 
жабдықтаушы ұйымдардың нетто-тұ ты-
нушымен электр энергиясын сатып алу 
мен сатудың үлгілік шартын жасасу мін де ті 
бекітілген», – деді Д.Тұрғанов.

Сонымен қатар депутат шағын ау қым-
ды жаңартылатын энергия к(здерінің 
объек тісі (ндірген электр энергиясының 
ар тық м(лшерін энергиямен жабдық тау-
шы ұйым шекті сату бағасы бойынша 
са тып алатынын айтты. Бұл норма артық 
элек тр энергиясын нетто-тұтынушыдан 
са тып алу бағасын айқындау ж(ніндегі 
дау лы мәселелерді болғызбауға мүмкіндік 
бе реді.

Жалпы отырыс барысында Мәжілістің 
Эко логия мәселелері және табиғат пай да-
лану комитеті Қазақстан мен 6збекстан 
үкі меттері арасындағы экология және 
қор шаған ортаны қорғау саласындағы 
ын тымақтастық туралы келісімді ра ти фи-

кациялау туралы заң жобасын жұмысқа 
ал ды. 

Жиын соңында мәжілісмендер әлеу-
мет тік-экономикалық мәселелер бойын-
ша жауапты мемлекеттік органдарға 11 
де пу таттық сауал жолдады. «AMANAT» 
фрак циясының мүшесі, депутат Жанарбек 
�шім жан (зінің сауалында Премьер-Ми-
нистрдің орынбасары Тамара Дүйсеноваға 
ма териалдық емес рухани мұралар жайын 
жеткізді. Жалпы, материалдық емес мәдени 
мұра дегеніміз не? Бұл – әдет-ғұрып, салт-
дәстүр, ұлттық тәлім-тәрбие, теміршілік-
ұсталық, садақшылық, құдық шегендеуші, 
құсбегілік, аңшылық, ұлттық дағдылар, 
ән, күй, жыр, қисса, бата, жоқтау, сыңсу, 
жарапазан, жұмбақ, жаңылтпаш, ұлттық 
мейрамдар, қысқасы, ресми түрде қағазға 
түскен 87 элемент. Бір с(збен айтқанда, 
материалдық емес құндылықтар – ұлттың 
иммунитеті! К(збен к(руге, қолмен ұстауға 
келмейтін, бірақ жаныңмен сезінетін 
осы құнды лықтар болмаса ұлттың жаны 
жалаңаш   танады. Құндылықтан айырылған 
ұрпақ рухани азып, ұлттық сана әлсірейді. 
Бүгінгі біржыныстылық, педофилизм, 
зорлық-зомбылық, әке-шешені сыйламау, 
туыстық қатынастың үзілуі, отбасылық 
құндылықтардың әлсіреуі аспаннан 
түскен жоқ! Сол материалдық емес рухани 
мұралардан тамыр үзген ұрпақтың бойын-
дағы кеселдер.

«Мемлекет Қасым-Жомарт Тоқаев бас-
шысы (ткен жылғы Ұлттық құрылтайда: 
«Тамыры терең т(л шежіреміз – халқы-
мыздың мәдени коды. Оны жан-жақты 
зерттеп, сақтап, ой елегінен (ткізуге, 
дәріптеуге қажетті жағдай жасауымыз 
керек. Бұл – мемлекеттің негізгі міндетінің 
бірі», – деп атап айтқан болатын. 2003 
жылғы 17 қазанда Парижде жасалған 
«Материалдық емес мәдени мұраны қорғау 
туралы» Конвенцияны Қазақстан 2011 
жылы 1 маусымда № 613 қаулысымен 
рати фикациялап, Үкіметтің 2013 жылғы 29 
сәуірдегі № 408 қаулысымен, материал дық 
емес мәдени мұраны қорғау және дамыту 
ж(ніндегі Тұжырымдама қабыл даған. 
Алайда бұл Тұжырымдама қабыл данған 
күйі қағаз бетінде қалды. Мате риал дық 
емес мәдени мұраны анықтау, құжаттау, 

зерттеу, сақтау, жаңғырту, материалдық емес 
мұрамен айналысатын тұлғаларды қолдау 
секілді міндеттердің бірі де орындалған 
жоқ», – деді ол.

Осы ретте Париж Конвенциясына 
мүше елдерді мысалға келтіріп, олардың 
материалдық емес мәдени мұраға қатысты 
арнайы заң қабылдағанын тілге тиек 
еткен депутат бізде бұл жұмыстардың (з 
бетінше ізденіп, жаяу-жалпылы экспе-
диция жасап жүрген санаулы ғана жан-
кеш  тілердің арқасында жүзеге асып 
жат қанын жеткізді. «Осы орайда тиісті 
мем лекеттік орган жеделдетіп мына 
мә  селелерді жүзеге асыруы тиіс. Олар 
– 2003 жылғы Конвенцияны толық 
іске асыру үшін тиісті уәкілетті орган 
жедел детіп «Материалдық емес мәдени 
мұраны қорғау туралы» заң жобасын 
әзірлеуі керек. Олардың элементтері 
мен сақтаушы мұрагерлердің аймақтық 
және респуб ликалық тізімі жасалуы тиіс. 
Жинау, қорғау, зерттеумен айналысатын 
арнайы ғылыми-зерттеу институты немесе 
орталық ашу қажет. Материалдық емес 
мәдени мұраларды жинау, сақтау, зерттеу 
үшін (ңірлерде кешенді этнографиялық-
фольклорлық және музыкалық экспе-
дициялар дәстүрлі түрде ұйымдастырылу 
керек. Жетекші арналарда осы тақырыпты 
насихаттауға арналған бағдарламалар 
ашылу қажет», – дейді мәжілісмен.

Ал Денсаулық сақтау министрі 
Ақмарал �лназароваға сауал жолдаған 
«AMANAT» партиясы фракциясының 
депутаты Ұласбек Сәдібеков бүгінгі күні 
Түркістан облысындағы ауруханалар мен 
емханалардың к(пшілігі күрделі ж(ндеуді 
қажет ететінін айтты. Тіпті, кей елді 
мекендерге жаңасын салу қажет. Себебі 
(ңірде орналасқан әлеуметтік нысан-
дардың басым б(лігі 1950-60 жылдары 
бой к(терген. Олардың арасында ағаштан 
тұрғызылғандары да бар. Сылағы мен сыры 
кетіп, қабырғалары құлаудың алдында тұр. 
Сондай-ақ к(пшілігі Кеңес үкіметінен 
қалған материалдық техника лық базаны 
қолданып келеді. Депутат Созақ, Бәйдібек, 
Түлкібас аудан дарын дағы ахуалды жеткізді. 

«Мәселен, табиғаты қатал, қысы суық, 
жазы ыстық Созақ ауданындағы орталық 

аурухананың жылу жүйесі жаңартуды 
қажет етеді. Аурухана б(лмелері суық 
бо луына байланысты науқастар электр 
пештерін қосуға мәжбүр. Оның (зі ауру-
ханадағы электр кабельдерінің ескіруінен 
тоқты к(п пайдаланғанды к(термейді, 
электр жүйесі мүлдем тозған. Орталық 
емхананың да жағдайы осыған ұқсас. 
Бірнеше жыл бұрын ғимараттың шатыры 
жаңартылып, қабырғалары қапталған. 
Ал ішкі есіктері, жылу жүйесі, едені ескі 
күйінде қалып қойды. Мұндағы рентген 
аппараттарының барлығы Кеңес дәуірінен 
бері жаңартылмаған. Қондырғылардың 
қосалқы б(лшектері табылмайды. Себебі 
мұндай аппараттар қазір (ндірісте жоқ. 
Ал созақтықтар жоқтан бар жасап, қол-
да ғы бар дүниемен жұмыс істеп жатыр. 
Алпыс мыңнан астам тұрғыны бар ауданда 
морг жоқ. Сондықтан қайтыс болған 
тұрғындарға патологиялық, анатомиялық 
зерттеулер жүргізу үшін облыс орталығына 
алып баруға мәжбүр. Аудандағы елді 
мекендердің арасы шалғай орналасқан-
дықтан шұғыл дәрігерлік к(мек керек 
науқастарды орталыққа жеткізу (те қиын. 
Аудан орталығынан есептегенде жақын 
елді мекен 25 шақырымда, ал ең алысы 
(Тайқоңыр ауылы) 360 шақырым жерде 
орналасқан. Ауылдық округтерде және 
елді мекендердің кейбірінде дәрігерлік 
амбулатория мен аурухана, емхана мүлдем 
жоқ. Сол себепті балтыры сыздап, басы 
ауырған әрбір тұрғын 300-ден астам 
шақырым жол жүріп, аудан орталығына 
келуі қажет», – деді ол.

Ал «AMANAT» фракциясының 
депу таты Жарқынбек Амантайұлы 
Премьер-Ми нистрдің орынбасары 
Тамара Дүйсено ваға, Ішкі істер министрі 
Ержан Саденовке насыбайға қатысты 
сауал жолдады.

«Бұл депутаттық сауалда к(терілетін 
мәселе емес еді. Алайда 4-5 сынып 
оқушыларының еш кедергісіз насыбай 
атып жүргенін к(ріп, еріксіз дабыл қағуға 
мәжбүрміз. Заңда шектеу қойылғанына 
қарамастан, бұл зиянды зат сауда 
орындарында, базарлар мен дүкендерде 
бала деп, жас деп қарамай, еркін сатылуда. 
Бағасы да қолжетімді, ал зияны шаш 
етектен. Оның үстіне, бүгінде формасын 
(згертіп, кәдімгі қалташадағы шай секілді 
қораптап, шақшалап, түрлендіріп ұсынуда. 
«Жевательный табак», «Снюс», «Шайба» 
деген атаулармен таралуда. Насыбай – не 
мәдениетке, не әдепке, не гигиенаға сай 
келмейтін жиіркенішті қалдықтардан 
жасалатын зат. 6кінішке қарай, бұрын 
оны тек үлкен адамдар ата тын болса, 
қазіргі кезде мұнымен балғын жастар, тіпті 
болашақ ана болар қыздар да әуестенетін 
болған. Олардың саны жыл сайын артуда. 
Бұған қоса, ел үміт күтіп отырған спортшы 
жастар арасында да бұл кері әдеттің қалыпты 
жағдайға айнал ғанын қалай түсінуге 
болады?!» – деді ол.

Оның айтуынша, насыбайдың құра-
мында қандай улы заттардың бар екені 
белгісіз. �детте, оның құрамында хи мия-
лық заттар, әк, сексеуіл, арша, тобылғы 
ағаштарының күлі болады. Уытын арт тыру 
үшін тауықтың саңғыры, түйенің тезегі 
де қосылады екен. Насыбайды мұқият 
зерттеген мамандар бұдан б(лек, оған есірткі 
мен психотропты заттардың да қосылғанын 
анықтаған. Бұлардың тұтынған адамды 
тез тәуелділікке ұшыра татыны с(зсіз. 
Тіпті, ол қатерлі ісікке, ұр  пақ  сыздыққа 
апаратыны ғы лыми дә лел  денген. Қазақ 
онкология және радио логия ғылыми-зерттеу 
институты маман дарының айтуынша, 
насыбай тұтыну ауыз қуысының қатерлі 
ісігінің дамуына әкеле ді екен. Олар соңғы 
кездері насыбай дың салдарынан қатерлі 
ісікке шалдық қандар арасында жастардың 
к(бейіп кеткенін жеткізді. Сондықтан 
елді улап отырған бұл қатерлі дертті 
ауыз дықтап, оның таралуына мүлдем 
тосқауыл қою қажет.

ҚЫЛМЫСТЫҚ ЗАҢНАМА 
ОҢТАЙЛАНДЫРЫЛМАҚ

Нұрлан ОРАЗҒАЛИЕВ

�онаев .аласында «АМАNАТ» партиясы Ал-
маты облысты. филиалы бастауыш партия /йым-
дары т$ра%аларыны# бас.осуы $тті. Жиында 
.атысушылар т/р%ындарды# мә се ле сін шешудегі 
тәжірибелерімен б$лісіп, алда %ы ж /мысты 
жандандыру жолдарын тал.ылады.

Бүгінде облыста 155 бастауыш партия ұйымы ның 
55 мыңға жуық мүшесі бар. Партиялықтардың ха лық пен 
тығыз қарым-қатынас орнату міндеті (з нәти  жесін 
беруде. Соңғы екі айдың қорытын дысы бойын ша, (ңірде 
қоғамдық қабылдау б(л мелері 500-ден астам адамның 
(тінішін қарас тырды.

«Бастауыш ұйымдар – партиямыздың негізгі қоз-
ғау шы күші. Бәріңізге мәлім, «AMANAT» партиясы 
бір қатар әлеуметтік жобаның бастамашысы. Біздің 
«Бо ла   шақ» бастауыш ұйымымыз «Ардагер лерді ар дақ-
тайық», «Кедергісіз келешек», «Бақытты отбасы» және 
басқа да жобаларды іске асыру бары сында ерек ше 
белсенділік танытып жатыр. Мақтанышпен айтар ізгі 
іс к(п», – дейді партия филиалының т(рағасы Қуат 
Байғоджаев.

Мәселен, екі айда «Қарызсыз қоғам» жобасы ая сын-
да облыстың 600-ге жуық тұрғыны қаржы лық сауат -
тылығын арттырды. Ал былтырғы жылдан бері «Ауыл 

ама наты» жобасы бойынша ауыл тұрғындарына 4,6 млрд 
теңгеден аса сомада 622 шағын несие берілді. «Жер 
ама наты» жобасы ая сын да жекеге заңсыз (ткен 236 
мыңнан гектардан аса жер мемлекетке қай та рыл ды. 
Сонымен қатар «Кітап-AMANAT» орталығында 100-ге 
жуық кітап сатылды. 

Іле аудандық филиалының «Байсерке» бас тауыш 
партия ұйымының т(рағасы Сұлтан Жар қынбеков 
партиялық жобаларды іске асыру аясындағы тәжіри-
бесімен б(лісті.

«Партия мүшелері жергілікті басқару орган дарымен 
бірлесе отырып, халықтан түскен (тініш тер бойынша 
Қоянқұс, Ынтымақ, Жаңадәуір, Жаңаталап, Байсерке 
ауылдарында 42 к(шенің жолын жасауға атсалысты. 
«Баланы мектепке дайындайық» акциясы аясында к(п-
балалы және әлеуметтік аз қамтылған 55 отбасының 
210 бала сына киім-кешек пен оқу құралдары табысталды. 
К(п мәселе шешімін тауып жатыр», – деді Сұлтан 
Жарқынбеков.

Сондай-ақ форумда «AMANAT»-тың қатары жаңа 
мү шелермен толықты. Оларға партия билеті табыс-
талды. Жыл қорытындысы бойынша үздік деп таныл ған 
16 партия ұйымының т(рағалары марапатталды.

Б.ҚАБАЙ

БАСТАУЫШ ПАРТИЯ ҰЙЫМДАРЫНЫҢ ФОРУМЫ ӨТТІ
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ҚҰРЫЛТАЙ ҚҰРЫЛТАЙ 
ҰЛТТЫ САПАЛЫ ҰЛТТЫ САПАЛЫ 
ӨЗГЕРІСТЕРГЕ ӨЗГЕРІСТЕРГЕ 
БАСТАЙДЫБАСТАЙДЫ

Максим РОЖИН, Мәжіліс депутаты:

15 наурызда Атырауда Мемлекет басшысы �асым-Жомарт То#аев-
ты% т&ра'алы'ымен *лтты# #+рылтайды% .шінші отырысы &теді. Б.гінгі 
м+найлы, &ндірісті &лке, кешегі к&не тарихымызда ай ры#ша орны бар 
ай ма#та &тетін +лы жиында #андай мәселе #оз  'алады деп #+ла'ын 
т.р ген жан к&п. Осы орайда, Пар ла мент Мәжілісіні% депутаты, *лт ты# 
#+рылтайды% м.шесі Мак сим Рожинні% пікірін білген едік.

– Максим Николайұлы, Ұлттық құ-
рыл тай отырысы осымен үшінші рет �т-
кізілгелі отыр. Атырауда �тетін Құ рыл-
тай қандай тақырыптарды басшылыққа 
ала ды?

– Құрылтай шақыру – ертеден келе 
жат қан ата дәстүріміз ғой. Елге маңыз-

ды мәселелерді осы алқалы жиында 
тал қылаған. Сондықтан кезекті Құ-
рыл  тайда  елдің талқысында жүрген 
�зек ті мәселелерді ортаға саламыз де-
ген үміт бар, себебі Ұлытау мен Түр кі-
стан қалаларында бас қосқанда айтыл-
ған мәселелер елдің к�теріп жүрген 
�зекті мәселелері еді.  

«Ұлттық құрылтай – халқымыз ды 
ортақ мақсатқа ұйыстыратын біре гей 
құ рылым... Бұл қадам қоғамдық диа-
лог ті нығайта түсу үшін жасалды. Сон-
дай-ақ мұнда ұлттың болашағына ық пал 
ететін елдік мәселелер тал қы ланады», – 
деген болатын �з с�зінде Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Осы уақытқа дейін елде жасалған 
�згерістің біршамасы тек сапалы саяси 
жә не қоғамдық диалогтің арқасында 
іс ке асты. Осыны егер негізге алсақ, 
бар    лығымыздың к�здеп отырған мақ са-
тымыз бір ғой, ол – Жаңа Қазақстан ды 
құру. Тиісінше ол үшін сана-сезі мі міз, 
құндылықтарымыз жаңаруы керек. Сол 
кезде біз де, барша еліміз де жаңа ра ды. 

– Ұлттық құрылтай осы уақытқа 
дейін ұлттық идеялогияның күн тәртібін 
қа лыптастыратындай үлкен алаңға ай-
налып үлгерді. Құрылтайда ұсыныс ре-
тінде айтылып, қоғам �міріне енген қан-

дай негізгі бастамаларды атап айтар 
едіңіз?

– Бұл ретте, мен бірінші кезекте 
Құ рылтайдың еліміз үшін қиын сәт-
терінде жиналып, қоғам мен билік ара-
сында сапалы пікір алмасу аса қажет 
кез де құрылғанын айтқым келеді. Бұл 
ел де сапалы �згерістерді жасау үшін, 
ре форманы жүргізу үшін меніңше аса 
қажет әрі маңызды қадам болды. Құ-
рыл тай да �зінің алдында жұмыс істе-
ген Ұлттық сенім кеңесі секілді елге 
маңыз ды мәселелерді шешуге жол 
аша тын, сол жолды іздейтін құрал ре-
тін де �зін ақтап жатыр деп есептеймін. 
Нақ тырақ айтқанда, еліміздің ру ха-
ниятына байланысты, мәдениетіне, 
ки но �ндірісіне, бұқаралық ақпарат 
құ ралдарының алдағы бағыттарына, 
�зге ше �згерістер енгізуі турасындағы 
ұсы ныстар іске асып жатыр. Бірінші 
мы сал, Ұлытауда �ткен жиында қазақ 
ғы лымының мәселесі к�терілді. Сол 
жер де с�з с�йлеген сарапшылар, со-
ның ішінде Асқар Жұмәділдаев ғы-
лым ды дамытпасақ болмайды деді. Сол 
ара лықта, міне, келесі Құрылтайға 
дейін Президент сол жерде айтқан ұсы-
ныстар бойынша нақты шешімдер шы-
ғарды. Қазақстан Республикасы Ұлт-
тық ғылым академиясы құрылды. Сол 
сияқ ты Президент жанынан ғылым 
жә не технологиялық саясатты дамыту 
кеңесі құрылды. Ол кеңесте Қазақ стан 
ғылымын қалай к�тереміз деген мәселе 
к�терілді.  Кеше ғана Парла мент 
Мәжілісінда ғылымға б�лінетін қа-
ражат мәселесіне қатысты, ғалым дар-
дың статусына қатысты «АМАNАТ» 
фрак циясының депутаттарының ұйыт-
қысымен бірінші оқылымда ғылым 
мә селелері бойынша заң жобасын қа-
ралды. Екінші мысал, ол нашақорлық, 
син тетикалық есірткі мен вейп мәсе-
лесі. Жастар арасында дендеп таралып 
жат қаны туралы �ткен Құрылтайда 
әріп тесім, Мәжіліс депутаты Дәулет 
Тұр лыханов к�терген болатын, Пре зи-
дент осы ойға айрықша тоқталып, шы-
ны мен де �скелең ұрпақтың ден сау -
лы ғына әсер ететін зиянды, қауіпті 
зат      тармен күресті күшейту керегін 
айт ты. Жақында ғана нашақорлыққа 
және есірткі бизнесіне қарсы күрестің 
2023-2025 жылдарға арналған кешенді 
жоспары бекітілді. Заң жобасын әзір-
леніп, вейптерді әкелуге, �ндіруге, са-
туға және таратуға тыйым салу туралы 
заң жобасын Парламент Мәжілі сі-
нің қабылдады. Бұл нақты мысалдар 
жә не осындай мысалды тізіп айта бер-
сек �те к�п.

– )детте, Құрылтайдың бірінші күн-
гі жиыны бірнеше секция бойынша �теді. 
Осы уақытқа дейін қандай �зекті мәсе-
ле лер қамтылды? 

– Енді �ткен жолғы Құрылтайларда 
біз т�рт топта, яғни секцияда жұмыс 
іс те дік. Ол қандай топтар десеңіздер – 
ол «Азаматтық қоғам», «Мәдениет. 
<нер. Руханият», «Білім және ғылым», 

сон дай-ақ «=леуметтік-экономикалық 
даму» секциялары. Секциялар жұмысы 
барысында мемлекеттік органдар Ұлт-
тық құрылтай мүшелерінің бұрынғы 
ұсыныстары туралы пікірлерін білдірді. 
Сондай-ақ қоғамның бірлігіне, тәртіп 
пен заңдылықтың сақталуына, ұлттық 
құн дылықтарды насихаттауға бағыт-
тал ған жаңа ұсыныстар талқыланды. 
Ұлт тық құндылықтар аясында мәсе ле-
лер к�терілді. Олардың ішінде, тұр-
мыс тық зорлық-зомбылыққа қарсы 
кү рес, балалар мен әйелдердің құқық-
тарын қорғау мәселелері де бар.

– Арнайы «Құрылтай» мобильді қо-
сым шасы іске қосылғанын білеміз. 
Жұрт шылықтан қандай ұсыныс, пікір-
лер жиі келеді?

– «Құрылтай» мобильді  қосым ша-
сы ның істеп жатқанына бір жылдан 
ас қан сияқты, �зім оның қолданушысы 
ре тін де ғана пікір білдіре аламын. Жал-
пы, онда түскен ұсыныстар Құрылтай 
хат шылығының назарында, оған са-
рап тама жүргізіп, онда түскен ұсыныс-
тар елдің талқысына салынады. Ал сол 
ұсы ныстардың ішінде к�п дауыс жина-
ғандары секцияда да, Құрылтайда да 
тал қыға салынады. Мендегі  бар 
ақпарат осы.

– Ұлттық Құрылтайға мүшелері де 
жиі алмастырылып отырады. Биыл да 
мү  шелікке жаңадан адамдар қабыл дан-
ды. Оған кімдер қабылдана алады?

– Құрылтайға елдің бірлігін ны ғай-
туға �з үлесін қосып жатқан азаматтар 
ке леді, осы уақытқа дейін �зінің бел-
сен ділігімен, азаматтық к�зқарасымен, 
жә не ең бастысы қоғамды біріктіруге 
күш салып, рационалды ұсыныстар 
жа сап жүрген елдің азаматтары келді. 
Иә, әлбетте �згеріс те болу керек, ол 
орын ды, сол үшін қатарымызға жаңа 
адам дар да келетіні рас. Бұл �мірдің де 
заң    дылығы ғой. 

– Азаматтық қоғамды дамыту және 
этносаралық бірлікті нығайтуда құрыл-
тай дың маңызы қандай?

– Ең бастысы, Құрылтайға ниеттес, 
ұлт тық құндылықтары ортақ, мұдделері 
бір, ниеттері адал азаматтар жи нал ға-
нын білемін. Қазақ ұлтына қызмет ете-
мін деп, еңбек еткен тұлғалар, әлбетте 
қай да жүрсе де бірлік пен дамуға қыз-
мет еткісі келеді. Ал нағыз мемлекетшіл 
аза маттар әрдайым демократия дәстүрі 
жетілген, мықты азаматтық қоғам құра 
алады. Соңғы үш жылда бұл салада бір-
аз нәтиже жоқ емес. Және осы жолда 
ат қаратын басты мақсатымыз – жаңа 
идеялар мен жасампаз қадамдар ар-
қылы ұлт бірлігін нығайту. Осы ба ғыт та 
Құрылтайдың атқарып жатқан р�лі 
үл кен. Егер осында жиналған бел сен-
ділер ұлттың жаңа сапасын қа лып тас-
тыра алсақ, қоғамды алға жетелейтін 
құн  дылықтарды қалыптастырсақ, са-
палы қызмет жасадық деп айта аламыз.

Ұлттық Құрылтайдың алдағы оты-
рыс тарында сапалы ұсыныстар, мар-
дым ды диалог болса екен деймін. Ел-
дің назарында жүрген мәселелер ашық 
ай тылса, соған нақты шешімді таба 
ал сақ, миссиямызды орындай аламыз 
деп есептеймін.

– )ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Ұлағат БЕКБОЛАТ

Мемлекеттік кеңесші, Ұлттық құрыл-
тай т�рағасының орынбасары Ерлан 
Қарин осы алаңда к�терілген бірқатар 
бастама нақты жүзеге асып жатқанын 
айтты. Шынында да Ұлттық құрылтай 
бел сенді диалог алаңына айналып келе 
жа тыр. Ұлытауда �ткен алғашқы оты ры-
сында жалпы саны 40-тан астам бастама 
ай тылса, былтыр Түркістанда �ткен 
жиын барысында 120 осындай әртүрлі 
ұсы ныс келіп түскен болатын. Ұлттық 
құрылтайдың форматы жай жиын �ткізу 
емес, нақты  мәселелер мен ұсыныстарды 
қызу талқылаудың, пікірталастың жұмыс 
алаңы ретінде қалыптасып келе жатқан-
ды ғы қуантады. Бастысы айтылған ұтым-
ды ұсыныс, �ткір мәселе, �зекті та қы-
рыптар с�з жүзінде қалмай, нақты іс, 
қа был данған шешімге айналып жат қа-
нына жұртшылық куә. 

Мәселен, Ұлттық құрылтайдың мін-
берінде синтетикалық есірткімен күрес 
ж� нінде айтылып, былтыр 88 баптан 
тұра тын кешенді жоспар қабылданды. 
Елі міздің шығыс �ңіріндегі шекаралық 
ау дандарда қайтадан қаншама жаңа ау-

зақ станда �теді. Бұл шара ұлттық спорт 
түр лерін дамытуға ықпал етеді. Біз бұл 
ха лықаралық жарыстарды жоғары дең-
гей де �ткізуге тиіспіз», – деді Мемлекет 
бас шысы. 

Осылайша, Мемлекет басшысының 
бастамасымен биыл жазда V Дүниежүзілік 
к�шпенділер ойыны Қазақстанда �теді. 

Жалпыұлттық құрылтайға еліміздің 
барлық �ңірінен 117 қатысушы кіреді. 
Ұлт тық Құрылтайдың маңызды мін дет-
терінің бірі – әлеуметтік консолидацияны 
одан әрі дамыту үшін идеялар мен қадам-
дар ды әзірлеу. Арнайы «Құрылтай» мо-
биль ді қосымшасы жасалды. Ол елдің 
жаңғыруы туралы �з пікірін онлайн түрде 
білдіруге ықпал етеді, 9 онлайн-плат фор-
мада («Құрылтай» мобильді қосымшасы) 
қа зақстандықтар Ұлттық құрылтай хат-
шылығына �з ұсыныстарын жібере ала-
ды.

Парламент қабырғасында азаматтар 
мен мемлекеттің �зара іс-қимылының 
жаңа сапалық қағидаттарын қалып тас-
тыратын «Қоғамдық бақылау туралы» заң 
жобасы қабылданды. Заң жобасы қоғам 
�кілдерімен (заңгерлер, құқық қорғау-
шы лар, қоғам қайраткерлері) бірлесіп 
әзір ленді. Заң жобасында қоғамдық 
бақылау нысандарының сан алуандығы, 
адам мен азаматтың конституциялық 
құ қық тарын, бостандықтары мен заңды 
мүд делерін сақтау, жариялылық, қоғам-
дық бақылаудың заңдылығы сияқты 
бір қатар маңызды қағидат бекітілген.

Құрылтай жалпыұлттық диалогтің 
әмбебап моделіне айналды. Құрылтай 
құ ра мына депутаттар, ассамблея мү ше-
лері, сарапшы мен құқық қорғаушы, 
бар лық �ңірдің, сондай-ақ азаматтық 
альянс тың, қоғамдық кеңестердің, Үкі-

*лтты# #+рылтайды% негізгі миссиясы – +лтты, халы#ты +йыстыру, 
я'ни билік пен халы#ты барынша жа#ындату, халы#ты%  елдік мә се-
лелерді к&теріп мемлекеттік іске, «бір ма#сат, бір м.дде» жолында'ы 
ж+ мыстар'а белсенді т.рде араласуы, Мемлекет басшысыны% бас-
тамаларын, *лтты# #+рылтай ала%ында айтылып жат#ан +сыныс, 
ж+ мыстарды ойда'ыдай іске асыру'а атсалысуы.

БЕЛСЕНДІ БЕЛСЕНДІ 
ДИАЛОГ АЛАҢЫНА ДИАЛОГ АЛАҢЫНА 
АЙНАЛДЫАЙНАЛДЫ

меттік емес ұйымдардың, бизнес-қауым-
дас тықтардың және �ндіріс саласының 
�кіл дері кіреді. Ұлттық құрылтайдың 
жұ  мысы қоғамдық негізде атқарыла ты-
нын атап �ту керек. Сонымен қатар Құ-
рыл тай мүшелерін ротациялау принципі 
қарастырылған. Бұл алдағы уақытта ке-
зең-кезеңімен басқа да қоғам белсен ді-
ле рін Ұлттық құрылтай жұмысына ара-
ласуға мүмкіндік береді.

Ұлттық құрылтайдың үшінші оты ры-
сы осы аптада ежелгі Сарайшық қала сы-
ның мекені – Атырау облысында �ткелі 
отыр. Аталған диалог алаңы барлық қо-
ғам дық кеңестің түйіні іспетті. Сонымен 
қа тар Ұлттық құрылтайға Парламент 
де путаттары, саяси партиялардың, биз-
нестің ірі салалық бірлестіктерінің, ме-
ди цина, білім, ғылым, мәдениет, спорт, 
адам құқықтарын қорғау және басқа да 
әлеуметтік топтардың �кілдері мүше бол-
ды. Сондай-ақ жастардың к�шбас шы-
лары мен белсенді жас азаматтар да ша-
қы рылды.

Бибігүл ЖЕКСЕНБАЙ,
Парламент Сенатының депутаты,

Ұлттық құрылтай т�рағасының 
орынбасары

дан ашылып, инфрақұрылымдық жұ-
мыс тар жүргізіле бастады. Бұл да Ұлттық 
құрылтайдың мінберінде айтылған 
маңызды бастама. Ұлттық құрылтайда 
заң мен құқықтық тәртіп мәселесі үздік-
сіз к�теріліп жүр. Соның нақты нәти же-
сінде, қазір тұрмыстық зорлық-зом бы-
лық пен күрес, балалар мен әйелдердің 
құ қықтарын қорғау, есірткі саудасының 
жо лын кесу және вейптерді сатуға тыйым 
салу туралы заң жобасы қолға алынды. 

Барлық ұсыныс Ұлттық құрылтай 
хат шылығы тарапынан жинақталып, 
мем  лекеттік органдармен бірлесе оты-
рып, уақытылы пысықталып жатыр. 
Жұ мыс кеңестерінде құзырлы министр-
лік басшылығы әр мәселе бойынша нақ-
ты статистиканы к�рсетіп, есеп беру 
тәртібі қалыптаса бастады. 

Түркістандағы Ұлттық құрылтайда 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев еліміздің тағы бір айрықша белгі-
сі – к�шпелілер �ркениетінің мұрасына 
тоқталды.

«Бұл біздің халқымыздың бүкіл әлем-
ге танымал басты брендтерінің бірі. Ме-
нің бастамам бойынша V Дүниежүзілік 
к�ш пенділер ойындары 2024 жылы Қа-
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ЖЕЛ, ЖЕЛ ЕСЕР, ЖЕЛ, ЖЕЛ ЕСЕР, 
ЖЕЛ ЕСЕРЖЕЛ ЕСЕР

Еліміз жел энергетикасын дамытуда көшбасшы елдердің 
қа тарына кіруді мақсат етіп отыр. Мемлекет басшысы 
2030 жылға дейін жаңартылатын энергия көздерінен (ЖЭК) өн-
дірілетін қуат көлемін қазіргі 5%-дан 15%-ға жеткізуді тапсырды. 
Оған қажетті заң жобасы Мәжілістің кешегі отырысында 
мақұлданды.

Мәжіліс депутаттары жалпы отырыста 
«ҚР кейбір заңнамалық актілеріне жа ңар-
 тылатын энергия к�здерін пайдала нуды 
қолдау, электр энергетикасы және та биғи 
монополиялар мәселелері бойын ша �з-
герістер мен толықтырулар енгізу тура  лы» 
заң жобасын бірінші оқылымда ма-
құлдады. Заң жобасының бірінші оқы-
лымында қосымша баяндама жасаған 
депутат Бауыржан Смағұловтың с�зіне 
сүйенсек, аталған құжат жаңартылатын 
энергия к�здерін пайдалану ж�ніндегі 
шағын ауқымды объектілерді дамытуды 
қолдауға бағытталған. Яғни, бұдан былай 
халықтың, шағын және орта бизнестің 
ЖЭК пайдалануда кездесетін кедергілер 
жойылады. «Біріншіден, ЖЭК-тің шағын 
к�лемді нысандары деген ұғымға жол 
ашылды. Енді жеке тұлғалар, бизнес, сон-
дай-ақ шаруа және фермерлік шаруа шы-
лықтар «жасыл» техноло  гияларды ке ңі   нен 
қолдана алады», – деді Б.Сма ғұлов. 

Заңнама ЖЭК пайдалану бойынша 
шағын ауқымды объектінің белгіленген 
қуатын 100-ден 200 киловатқа дейін 
ұлғайтуға, нетто-тұтынушыларды электр 
энергиясын беру ж�ніндегі қызметтерді 
т�леуден босатуға бағытталған. Мәжіліс 
депутаты Дүйсенбай Тұрғанов нетто-тұ-
ты  нушы жеке тұлғалар дара кәсіпкер 
ре   тінде тіркелу міндетінен босатыла-
тынын айтады. «Бұл толықтыру аза-

маттардың жаңартылатын энергия к�з-
дерінің шағын ауқымдағы объектілерін 
пайдалану процесіндегі бюрократияны 
айтарлықтай азайтады. Норма энергия 
беруші ұйымдар тарапынан болатын 
қарсы іс-қимылдан нетто-тұтыну шы -
лардың мүдделерін құқықтық қорғау 
тәсілдерін кеңейтуге бағытталған. Бұдан 
б�лек, нетто-тұты   нушылар электр энер-
гиясын беру қыз  мет    теріне ақы т� леуден 
босатылады, бұл қосымша және негізсіз 
шығындардың болмауына мүм кіндік 
береді», – деді ол.

<лем елдері электр қуатын баламалы 
к�здерден, жаңартылатын энергиядан 
алуға жаппай к�шіп жатыр. Бұл тұрғыда 
жер к�лемі ж�нінен 9 орын алатын Қа-
зақ    станның мүмкіндігі мен әлеуеті зор. 
Энергетика министрі Алмасадам Сәтқа-
лиев таяуда �ткен алқа отырысында рес-
 пуб ликада жел генерациясын дамыту 
бойынша әлемде к�шбасшы позиция -
ларды иеленудің барлық мүмкіндігі 
барын мәлімдеді. Елімізде жылдамдығы 
5 м/с-тан асатын жел дәліздерінің болуы 
жел энергетикалық стансаларын (ЖЭС) 
салу үшін қолайлы. Министр сондай-ақ 
республикадағы желдің энергетикалық 
әлеуеті жылына кемінде 920 млрд кило-
ватт-сағат деп бағаланып отырғанын 
айтты. Қазақ жеріндегі желдің қуаты 
жылдық орташа қуаты секундына 7 метр-

ден жоғары. Бұл ретте Каспий �ңірі, оң-
түстік �ңір, сондай-ақ елдің оңтүстік-
шығысында орналасқан Шелек дәлізі 
мен Жоңғар қақпасы жел энергиясының 
ең жоғары әлеуетіне ие. 

Дегенмен 920 млрд кВт-с энергияны 
бірден тұтас игеру мүмкін де емес. Себебі 
желдің �зі тегін соққанымен, оның энер-
  гетикалық жүйесі тегін емес. Екпіні бірде 
күшейіп, бірде баялап тұратын   дықтан, 
одан алынатын қуат тұрақты емес. Жел 
генераторларын орнату, труби   наларын 
қондыру құны, жинақталған энергияны 
тұтынушыға жеткізу біраз қаржы салуды 
талап етеді. Осыған орай, жоғарыда қа-
рас  тырылып жатқан заң жобасы бірқатар 
жеңілдікке жол ашары с�зсіз.

Бүгінде елімізде 222 электр қуатын 
�ндіретін станса жұмыс істеп тұр. Оның 
ішінде жалпы қуаты 2,8 ГВт (гигаватт) 
болатын 146 жаңартылатын энергия ны -
саны бар. Энергетика министрлігінің 
дере гінше, Жел электр стансалары 1,4 ГВт 
энергия �ндірсе, Күн электр стан    салары – 
1,2 ГВт, Биогаз стансалары 1,2 МВт қуат 

шығарады. Жаңартылатын энергия 
тұрақты �су үстінде. 2014 жылдан бастап 
оның белгіленген қуаты 16 еседен жоғары 
артқан (2014 жылғы 178 МВт-тан 
2023 жылы 2868 МВт-қа дейін). Энер-
гияны баламалы к�здерден �ндіру  дің 
тиім ділігіне Еуропа елдері ертеден қол 
жет кізуде. Мысалы, Германия мен Испа-
ния үкіметі 2000 жылдардың басында жел 
энерге тикасы �ндірісіне жеңілдіктер 
ұсынып, ынталандыра баста ды. 2005 жы-
лы аталған екі мемлекет тұтас Еуропа дағы 
жел энер гетикасы қуатының 70 пайызын 
�ндірді. Ал Шотландияда 2017 жылы 
әлемде алғашқы болып ашық теңіздегі жел 
қон дырғысын іске қосты. Құны 213 млн 
еу роға бағалан ған жобада жаңа техно логия 
арқылы жел генераторы теңізге шыға-
рылды. Ашық теңізде желдің бағытына 
икемделіп қозғала алатын мүм кіндігіне 
орай, электр қуатын да тиімді �ндіре 
алады. Бес тур  бина 20 мың тұрғын үйдің 
қажеттілігін қамтамасыз ететін мүм-
кіндікке ие. 2023 жылы үш бірдей шағын 
атом электр стансасының жұмы сын 

тоқтатқан Гер  мания үкіметі электр энер-
гиясын жел мен күннен алуға ден қоя 
кіріскенін мәлімдеді. Жаңар     ты латын 
энергия к�здеріне негізгі басымдық берген 
немістер былтыр рекордтық к�р сеткішке 
жетіп, 113,5 млрд кВт-с қуат �ндірді. Жал-
пы, ЕО елдері 2034 жылға дейін желден 
алатын қуаттың жиын тығынын 140 ги-
гаватт-қа жеткізуді жос парлап отыр. Соң-
ғы жылдары жел энер гетикасы жабдығын 
�ндіруде Қытай алдыңғы қатарға шықты. 
Шығыстағы к�р шіміздің негізгі артық-
шылығы жел генераторларын �ндіретін 
компанияларға ауқымды мемлекеттік 
қолдау жасалады. Екіншіден, �ндірістік 
базасының шы ғыны аздығымен ерек-
шеленеді. Былтыр Қытай әлемдегі ең ірі 
жел генераторын іске қосты. Қуаты 
16 МВт-тық қондыр ғының биіктігі 
260 метр. Аталған гене ратор 36 мың жеке 
тұрғын үйді жабдық тауға жетеді деп 
күтілген. Қазақстанның алдында ЖЭК 
�ндірісін жедел дамыту міндеті күн тәрті-
бінде тұр. Mйткені қуат к�зіне деген қажет-
тілік жыл дан-жылға артып келеді. Мәсе-
лен, былтыр ел бо  йынша электр энергия-
сын тұтыну 115 млрд кВт-с к�леміне 
жеткен. Сәй кесінше, ішкі �ндіріс 
112,8 млрд кВт-с болды. Жетпеген 3,4 млрд 
кВт-с қуатты к�рші мемлекет терден им-
порт тауға мәж бүр болдық. Жауапты ми-
нистрлік есе  бінде 2024 жылғы 1 қаңтардағы 
жағдай бойынша қолда бар қуаттың 
жалпы к� лемі 20,4 ГВт-ты құраған. Ішкі 
на рықтағы сұраныстың деңгейіне байла -
нысты қажеттілік 2030 жылға қарай 
28,2 ГВт-қа жетеді деп кү тілуде. Демек, 
алдағы алты жыл қуат к�зіне деген тап шы-
лықты туындатуы әбден мүмкін. 

Сол себепті Үкімет елдегі энерге ти -
калық қауіпсіздікті қамтамасыз ету және 
экспорттық әлеуетті арттыру мақ сатында 
Электр энергетикасы саласын дамытудың 
2035 жылға дейінгі іс-шаралар жоспарын 
қабылдады. Оған сәйкес қолданыстағы 
жобаларды жаңғыртудың бірқатар жо-
басы іске асырылмақ. 

 Бауыржан БАЗАР

Биылғы к�ктем жылда су тасқы -
нынан зәрезап болған халықтың тіпті 
үрейін ұшырып тұр. Mйткені күз бойы 
тоқта  мастан сібірлей жауған жаңбырдан 
кейін топырақ тоң болып қатып қалған. 
Ма  мандардың с�зінше, қатып қалған 
топы  рақтың қалыңдығы бір метрге жетіп 
жы   ғылған. Оның үстіне, қараша мен 
жел тоқсан айларында қар үстіне жаңбыр 
жауып, тұтас дала аппақ мұзға айналған. 
Қыстың соңғы айлары қар к�лемі жыл -
дағы м�лшерден бірнеше есеге мол түсіп, 
онсыз да малы жұтқа ұшы    раған жұрт  тың 
жағдайын одан сайын қиындатты. Теріс-
кей мен Шығыс Қазақ  стан облыс та -
рында омбы қар аттылы адамның бо йы-
нан асып кеткен. Боран сайын жол  дары 
жабылып, апталап, тіпті айлап қарға 
адым шыға алмай қалатын жұртқа енді 
тасқын су дың қаупі т�нді. 

<сіресе, Ақмола облысындағы жағдай 
аса �ткір. Табиғаттың тосын мінезімен 
қатар жергілікті атқарушы әкімдіктер 
мен құзырлы органдар су тасқынына 
әзірлікті тым сылбыр жүргізген болып 
шықты. Mңірдегі тасқын суға әзірліктің 
аса мәз болмай тұрғаны облыс әкімі 
Марат Ахметжановтың т�рағалығымен 
�ткен жиын кезінде мәлім болды. Алдағы 
су тасқынына �ңірдің 14 елді мекенінің, 
атап айтқанда, Аршалы ауданында Ақ -
б ұ л а қ ,  А н а р к � л ,  Ж а л т ы р к � л ,  

№42 разъезд, Бурабай ауданында Веде   -
новка, Атамекен, Ұрымқай, Қатарк�л, 
Кене сары, Зла то полье, Қызылағаш, 
Ерей    ментау ауда нында Олжабай батыр 
ауыл дары тасқын суға мүлдем дайын -
дықсыз екені айтылып, сын садағына 
алынды. 

– Менің аудандарға барған жұмыс 
сапарларымның барысында елді ме-
кендерден, әсіресе елорда маңындағы 
елді мекендерден қар шығару жұмыс  -
тарының тым нашар жүргізілгені бай -
қалды. Мәселен, 2021 жылы қардың 
уақытында шығарылмауы салдарынан 
ғана Қоянды ауылында 5 тұрғын үйді су 
басып қалған еді. Сондықтан мұндай 
фактілерге жол бермес үшін аудандар мен 
қалалардың әкімдіктері қарды жол дың 
жиектеріне жинамай, елді мекеннен 
шығару жұмыстарын күшейту қажет, – 
деді облыс әкімі Марат Ахметжанов. 

Аймақтағы су тасқыны кезіндегі басты 
қауіп ондаған жыл бойы ешбір ж�ндеу 
к�рмей тозып, апаттық жағдайға жеткен 
гидротехникалық құрылымдар болып 
шықты. Облыс әкімдігінің дере    гінше, 
�ңірдің іс жүзінде барлық ауда     нындағы 
гидротехникалық құры    лым   дардың то-
зығы жеткен. <сіресе, Бұ лан ды, Бура   бай, 
Аршалы, Астрахан, Сан дық     тау, Атба   сар, 
Шортанды, Есіл, Жақ   сы, Жарқайың 
және Қорғалжын ау   дан  дарындағы б�-
гендердің жағдайы аса мүшкіл. Мә  селен, 
Бурабай ауданында б�геннің жағдайы аса 
қауіпті болуы салдарынан 1 116 адам 
тұратын 7 бірдей елді мекенге су астында 
қалу қаупі т�нген. 

Жалпы, облыс аумағында апаттық 
жағдайдағы және қанағаттанарлықсыз 
күйде жатқан гидротехникалық құры -
лыстардың бұзылуы себепті 8 ауданда 
2 мыңнан астам адам тұрып жатқан 24 елді 
мекен су басу қаупі бар аймақтар қатарына 
кірген. Атап айтқанда, Аршалы ауданында 
«Батпак�л»,  Астрахан ауда    нында «Қызыл 
жұлдыз», Бұланды ауда   нында «Иванков», 
Бурабай ауда  нында «Веденовка», «Ке-
несары», «Щучинск саяжайлары», «Фро-
ловская», Есіл ауда    нында «Соленая бал -
ка», «Чапаевская-2», Сандықтау ауда -
нында «Максимовская», Шортанды ау да-
нында «Дамса» және «Негізгі» гидро-
техникалық б�гендердің бұзылуы маңын-
дағы елді мекендерге тұтастай су басу 
қаупін т�ндірген.

Гидротехникалық б�гендер су тас   қыны 
кезінде қауіптің алдын алумен қатар су 
к�зін жинақтау үшін де пай  да ланылу қажет 
болғанымен, тозығы жет    кен құры лым-
дарда қажетті су ре    сур сын жинауға назар 
да аударылмапты. Синоп  тиктердің берген 
мәліметінше, ал дағы жазда ауа темпе-
ратурасы тағы 40° дейін ыстық болмақ. 
Яғни, су қой малары мен б�ген дерде ылғал 
қоры жи налмаса, �зен-к�лдеріміз құрғап, 
тамшы суға зар болып қалуымыз әбден 
мүмкін. Бұл �з кезегінде �ңірдің ауыл 
шаруа  шы лығына, жалпы экономикасына 
да кері ықпалын тигіз бек. Ақпан айында 
�ткен Үкіметтің кеңей   тілген жиынында 
Мем  лекет бас  шысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев су жинау техноло гияларын ен-
гізудің маңызын атап �ткен. Жиын бары-
сында облыс әкімі құзырлы орган дардың 

су ре сурс тарын жинақтауға баса назар ау-
дару қажетін қадап тапсырды. 

– Гидротехникалық құрылымдардың 
тек су тасқыны апатымен күреске емес, 
халықтың тіршілігін қамтамасыз ету мақ-
са  тын да су жинау үшін де қызмет ететінін 
естен шығармауымыз керек. Табиғи 
ресурстар басқармасы �кілетті ор ган 
ретінде аудан әкімдерімен бірлесіп, гид-
ротехникалық құрылымдарды қол дану 
мәселесін қайта қарастыруы қажет. Ауыл 
шаруашылығы басқармасы мүдделі орган 
ретінде ауыл шаруашылығы қа жеттіліктері 
үшін су жинау және сақтау процесіне 
қатысуға тиіс. Екі басқармадан су шаруа-
 шылығы инфрақұрылымын жаңғырту 
бойынша ұсыныстарын енгізуі керек, – 
деді облыс әкімі Марат Ахмет жанов. 

Жалпы облыс аумағында 90 гидро-
техникалық құрылымдар болғанымен, 
олардың бірқатары �зінің функциясын 
ондаған жылдан бері орындауға қау   қарсыз 
болып шықты. Мәселен, тек Қорғалжын 
ауданының �зінде 5 гидро техникалық 
құрылымды мүлде есептен шығаруға 
болады. Тіпті, аталған құры лымдардың 
маңында су к�здері де бол май шықты. 
Бұзылған айдаладағы ин фрақұрылымдар 

Жыл сайын мазалайтын 
көктемгі су тасқыны биыл да 
еліміздің талай аймағына 
үлкен қауіп төндіріп тұр. 
Бірқатар елді мекен қазірдің 
өзінде қарғын судан өткел 
таппай қалғаны да рас. 
Қазынадан қауіптің алдын 
алу мақсатында ондаған 
миллиард бөлінгенімен, 
қомақты қаражат қажетті 
мақсатта пайдаланылмай 
жатыр ма деген қауіп басым. 
Тіпті, сол қаржының басым 
бөлігі бөгендерді мықтау үшін 
емес, шен-шекпенділердің 
мұртын майлау үшін 
жұмсалып жатқандай 
көрінеді. Оған жыл сайын 
тасқынның үйлерді шайып, 
жолдарды су басып, 
ауылдардың айлар бойы 
сыртқы әлеммен 
байланыссыз қалып 
жататыны айқын дәлел. Күн 
күрт жылынса, биыл тағы да 
«сақадай саймыз» деп 
жоғарыға есеп берген 
жергілікті әкім-қаралар мен 
құзырлы органдардың сөзі 
желге ұшар ма екен деген ой 
келеді...

дерінен қауіп басым. Деректерге жүгінсек, 
Жабай мен Нұра �зендерінде арналарын 
кеңейту және түбін тереңдету жұмыстары 
2021 жылы-ақ жоспар   ла   ныпты. Алайда 
арада үш жыл уақыт �т кенімен, оң сарап-
тама қорытын  дысы бар жобалар әлі жа-
сал маған. Жыл сайын тасқын судан жапа 
шегетін Цели    ноград ауданы Оразақ ауылы 
тұсындағы Нұра �зенінде сарап  тамаға 
�ткізуге құжат   тар жаңа әзірлене бастаған. 
Ал жылда Жа бай �зенінің тасуынан зар-
дап шегетін Атба       сар қаласы мен Бори -
совка селосында жоба жасалғанымен, 
мемлекеттік сарап тамадан �тпеген. Жа-
бай �зенінің түбін тереңдету бойынша 
тіпті жобалық-сме  талық құжаттама да 
жасалмаған болып шықты. 

Жиын барысында құзырлы органдар 
су тасқынына әзірліктің сылбыр жүр-
гізілуі салдарынан мемлекетке және сол 
елді мекендерде тұрып жатқан халыққа 
елеулі әлеуметтік сипаттағы, тіпті адами 
шығындарға әкеліп соғу мүмкін екенін 
жеткізді. 

Ерекше алаңдаушылық туғызатыны – 
�ңірдің К�кшетау, Степногор қалалары 
мен Қорғалжын ауданынан басқа жер  лерде 
хабарландыру жүйесімен жаб дықталу 
деңгейі аса т�мен болып шықты. Жалпы 
аймақты қажеттілікті қамтамасыз ету үшін 
278 дабыл құрыл ғысы қажет екен. <сіресе, 
Бурабай, Зеренді, Атбасар және Целино -
град аудандарында қа жеттілік басым. 

елді мекендерден алыс жатқандықтан, су 
тасқыны кезінде қауіп т�ндірмейді. 
Жиында Табиғи ресурстар және табиғатты 
пайдалануды реттеу басқармасына аудан 
әкім     дік   терімен бірлесіп, гидротехникалық 
құры   лым дарды түгендеу, су ресурстарын 
реттеуге ықпал етпейтін арнаулы мақ сатқа 
пай  даланылмайтын құры     лымдарды тізім-
 де ұстау тиімділігін зерттеу жүктелді. 

Т�тенше жағдайлар қызметі жүргізген 
талдауға сенсек, �ңірде су тасқыны ке-
зінде 25 �зен 11 мыңнан астам адам 
тұратын 95 елді мекенге қауіп т�ндіріп тұр. 
<сіресе, Жабай, Нұра және Есіл �зен -

ӘЗІРЛІК СЫЛБЫРӘЗІРЛІК СЫЛБЫР
CУ ТАСҚЫНЫНА CУ ТАСҚЫНЫНА 

Жиын барысында аудан әкімдіктері 
мен құзырлы органдарға су тасқыны 
кезінде қауіпсіз �ткізу үшін барлық қа-
жетті шараны уақытында орындау тап  -
сырылды. Алайда дер кезінде әрекет ет-
пеген органдардың сылбыр қимылы мен 
салдыр-салақ есебінің салдары іс жүзінде 
қауіптің алдын алуға мүмкіндік бере ме? 
Түйткілді мәселелердің шешімін табу 
үшін алдымен оның алдын алуға назар 
аударылғаны ж�н болмас па еді... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы
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ТАҒДЫРЫҢ  
БИІКТЕ ҚАЛДЫ

Бірде белгілі жазушы Несіпбек 
Дәутайұлымен әңгіме барысында 
өзі сүйіп оқитын кітаптарынан 
біреуін оқуға рұқсат сұрадық. 
Сонда ағамыз ойланбастан 
«Тау мен дала» кітабын ұсынды. 
Авторы – Жұмабай Шаштайұлы. 
Қарымды қалам қуатымен 
жазылған шығармалар бірінен 
соң бірі өз иіріміне тарта берді. 
Бір деммен оқып шықтық. 
Кейіпкерлердің психологиясын 
шеберлікпен ашуы, оқиға 
шиеленісін ғажап суреттеуі, 
табиғат көріністерін ешкімге 
ұқсамайтын теңеулермен 
кейіптеуі жазушы қолтаңбасының 
өзгеден бөлек бір әлем екенін 
танытқан еді сонда. Барша 
оқырманның жүрегінен орын 
алған, қазақ баспасөзіне 
өлшеусіз еңбек сіңірген 
қарымды қаламгер, публицист, 
Қазақстанның еңбек сіңірген 
қайраткері Жұмабай Шаштайұлы 
Жаратқанның құзырына қайтты. 
Қазақ әдебиеті қара жамылды. 
Қалың қазақтың қабырғасы 
қайысты. Үлкенге іні, кішіге аға, 
шәкіртке ұстаз болған ұлт 
қайраткерін барша қазақ 
жоқтап жатыр.

МЕНІҢ ЖҰМ-АҒАМ!..

...Теректей басы теңселген, терең бір ойлар 
ең серген, Жұм-аға, тамырың – тереңде қалды, 
тағ дырың биікте қалды. Сен сүйген қазақ – се-
ні де сүйеді, Алаштың арлы жыршысы! К"ңі лі-
мізде к"зайым к"зің, к"гершін с"зің қалды. 

Жеті "зеннің тұнығы, Сүйінбай мен Жам-
был елінің ерен туған бір ұлы, Шаштай күй ші-
нің ғұмыры едің. 

...%рісі Мәскеу, Ашхабад, Түркия, Қырғыз, 
бе рісі Тараз, Қарағанды, Атырау сияқты сан 
са парда "зіңізге үзеңгі жолдас болдық, аға! 

Таңда естіген хабардан есеңгіреп отырмын. 
Жаз шыға Қырғызға барып, сайрандап қайтуға 
уағ даласып едік қой, Жұм-аға! 

Ана бір жылы Түркімен еліне барып, Нұр-
мұ хамед %ндәліптың 350 жылдығына қатысып, 
шадыман бір сәттерді бастан кешкен едік. 
Жанарбек %шімжан ініңіз екеуміздің «Түркімен 
саздарымыз» сіз басқарған «Қазақ әдебиетінің» 
айқарма бетіне шыққан.

...Шабыт құсы қонғандай сірә, маған,
«Қош бол» айтып кете алман бұл арадан,
– Оразгүл! – деп ой кешті Жанар інім, 
күбірледі: – Гүлшат! – деп Жұман-ағам.
Ақ сайранын сайлаған ата күндер,
Алтын қанат нұрыңның шапағын бер!
Тәтті-тәтті түс к$рдім Түркіменде,
Мақтымқұлы ақынның мақамын бер! – деп 

ша быттансам, Жанарбек інім:
– ...О, Оразгүл, оғыз қызы, хош-аман,
Ақын да бір жел айдаған ошаған.
Екі ағамды ап Алматыма қайтайын –
К$ңілдерін демдеп қойып босаған! – деп жыр 

т"кті. 
– Ақын болу да бақыт қой, әке! – деп Жұм-

ағам мәз болған сонда.
...Бір жылы үшеуміз отбасымызбен Ертіс – 

Баянды аралап, Жасыбайда дем алғанбыз. Сол 
ел дің Мағжан, Сәкендердің к"зін к"рген, ға-
сыр жасаған абызы, дос-ініміз Нұрланның әке-
сі Мұқатай Күлжановтың шаңырағында, жа-
зушы, драматург Думан Рамазан бауырым бар, 
ел ақсақалдарымен жата-жастана әңгіме лес-
кенбіз. 

– Мынау менің терім сіңген ішік еді, ай на-
лайын, Жамбыл атаңның жасына жет! – деп 
ырым дап шекпенін ұсынған Мұқатай ақсақал. 
Жұм-аға қатты толқыды. 

– Аға, қалай екен? – деп үнемі сұрап жүре-
тін.

Енді бәрі естелік.
Жатқан жеріңіз жарық, топырағыңыз торқа 

бол сын, ер Жұм-аға!
Сіз жайлы айтылар с"з аз емес...

Ғалым ЖАЙЛЫБАЙ, 
Мемлекеттік сыйлық иегері

ЕНДІ КІМГЕ 
ЕРКЕЛЕЙМІЗ?

Осы күні әлеуметтік желі "те жедел. «Жұма-
бай Шаштайұлы қайтыс болды» деген хабар 
жел дей есіп, жанды жүдетті.

Кісінің есімі аталғанда алғашқы таныстық-
тан бастап соңғы к"рген сәтіңе дейін еске түсе-
тін кез болады. «Жұмағаң "мірден "тті» дегенде 
кино лентасы құсап бірқатар сәт сырғып к"з 
ал дыма келді.

1. «Лениншіл жас» газетінің редакциясы. 
Дәл бас редактордың кабинетіне қарсы тұста 
ша ғын б"лмеде Жұмабай Шаштайұлы отырады 
екен. Имене басып кіргенбіз. Журфактың сту-
денті һәм практикант кезім. «Отыр» деп нұс қа-
ды. Отырдық. Бірқатар тапсырма берді. Орын-
дау ға тырыстық. «Іле десе, Іле еді-ау» деген 
ма териалымызды жатып кеп мақтаса болар ма? 
«Сен к"ркем дүние жаз!» деді. «Сенде Тәкен 
%лім құловтың стилі бар!..». Осы с"зге талай 
жыл ға дейін семіріп жүрдік...

2. Алматы. Жібек жолы 50-гі редакциялар 
үйі. Лифтіде ұшырасып қалдым. «Аға, қа лай-
сыз? Үй-іші, бала-шаға аман ба?» деп қал ба-
лақ тап жатырмын. Бірден шытынап сала 
бер ді. «%й, сенің менің бала-шағамда нең 
бар?». Үні қатты шықты. Үрпиіп жаман бо-
лып қалдым. Аптасына бірнеше рет осы лиф-
ті де жолығып қалып жүр дік. Түсі суық. С"й-
ле мейді. «Не жазып қалдым» деп мен де 
ар тық ештеңе жасамадым. Кейін бір-екі ай-
дан кейін «%ке, сен мені кешір. Саған қатты 
с"з дер айттым. %лі ренжіп жүрсің бе? Жаман 
ағаң ның осындайы бар» деп бауырына тарт-
ты...

3.«Жас Алаштың» редакциясы. Бас редак-
тор мын. Ішкі телефон шырылдады. Жұмабай 
ағам екен. «%й, сволыш! Дереу мына адреске 
кел!». Басқа ештеңе деген жоқ. Тұтқаны қоя 
сал ды. Дауыс ырғағынан әлдебір еркін оты рыс-
тың лебін сезгендей болдым. Жұмыстың бәрін 
жиып қойдым да айтқан жеріне бардым. Екі-
үш жігіттің ортасында жайраң қағып отыр екен. 
«Айттым ғой, мен білетін Нұрт"ре болса, келеді 

Сон дағы Жұмағаның бас редак торлық қабі леті-
нің мықтылығы – айнала   сына кілең үздіктерді 
жи нап, сол кездегі әлеу меттік-қоғамдық мә се-
лелерді жақсы к"тере бі луін де. Кейіннен аға-
мыз бен жақын танысып, араласудың сәті түсті. 
Бұл кез 2007 жылы Қазақ стан Жазу шы лар ода-
ғы ның ішінен «Қаламгер медиа» жауапкершілігі 
шек теулі серіктестігі құрылып, құрамына «Қа-
зақ әдебиеті» газеті, «Жұл дыз», «Простор» жур-
нал дарын жиған шақ. Осы серік тестің бас шы-
лығына сол кездегі Одақ т"рағасы Нұрлан 
Ора  залин мені ұсынды. Осы кезде мен Жазу-
шы лар одағының айнасы болған «Қазақ әде-
биеті» газетінің басшылығына аттай қалап 
Жұмабай ағаны шақырттым. Содан бастап 
табаны күректей 10 жыл бойы бірге қызмет 
еттік. Сол кезде газеттің дәуірлеген шағы болды 
де сем артық айтпаған болар едім. Сонда Жұма-
бай Шаш тайұлы деген тұлғаның қазақ с"з 
"неріндегі орынына, әділеттілігіне, ақиқатқа 
деген ынты зар лығына, к"лденең әділетсіздік-
тер ге жаны т"збейтініне, қоғамдық-мәдени 
ахуалдарға сергек қарайты нына, хан болсын, 
қара болсын, шенеунік болсын тең дәрежеде 
с"й лесе алатынына куә болдым. Қазақ қо ға-
мының дамуына жанымен мүдделі бол ған тұлға 
екенін анық сезіндім. Үлкен елдік маңызы бар 
сапарлардан бастап қарапайым халықтың ор-
тасындағы жиындарда да бірге жүріп ағамыздың 
кісі лік болмысына, тұлғалық қасиетіне қанық 
бол дым. Жұмағаның тағы бір қасиеті – к"п те-
ген шәкірт тәрбиелеген ұстаздық қабіле тінде. 
«Заман-Қазақстан» газетіндегі бір шоғыр дан 
б"лек, «Қазақ әдебиеті» газетінде де бір буын  ды 
қалыптастырды. Журналистикадан б" лек, 
жазушылық жағынан да к"птеген қаламгерге 
ұстаз болды. Бас редактор к"шінде ке шегі 
Шерхан Мұртаза, Оралхан Б"кей, Сейдахмет 
Бердіқұлов сынды алыптардың заңды жалғасы 
іспетті еді. К"ркем әдебиеттің құны арзандай, 
бас пас"здің сүйкімі қаша бастаған уақытта бұл 
салалардың қайта түлеуіне бар күш-жігерін 
жұм  сады. Радиода да басшылық қызметте іс-
теген аға мыз қайда жұ мыс істесе де маңайына 
нұрын ша шып, айна ласына мейірімін к"рсетіп 
жүруші еді. Сонымен қатар Жұмағаны кешегі 
қазақ әде биетінің алтын дәуірінің іргесін 
қалаған алып тардың лайықты жалғасы деп 
айтуымызға болады. Жазу ма шығы, идеясы 
жағынан да, к"ркемдігі жағынан да заңғар 
жазушы Мұхтар %уезовтің үлгісіндегі жазушы 
деуге толық негіз бар. Ол кісінің про задан 
б"лек, поэзияны да жан-тәнімен түйсі не тін 
ерен қабілеті бар еді. Дауылпаз ақын Қасым 
Аманжоловтың поэзиясына жасаған талдауы 
соның айқын дәлелі. Сондай-ақ Жамбыл Жа-
баевтың шығармашы  лығына ден қойып, к"п-
теген еңбек жазды. Жүз жасаған бәй терек тің 
аруағына кейбіреулер «тас атқылап», орынсыз, 
дәлелсіз ақпараттармен күйе жаққанда да дә-
лелді ақпараттарымен, пайымды параса ты мен 
қарсы тұрған ағамызды Жамбыл атамыздың 
жасын к"реді деп ойлаушы едім. Бұған себеп, 
тамақты да талғап татып, дене сымбатына айы-
рықша мән беріп, спортпен айналысатындығы 
еді. Ал кешегі қаза бәрімізді есеңгіретіп кетті. 
Бұл – қазақ к"р  кем әдебиеті мен ұлт баспа с"-
зіндегі орны толмас қаза. Қазақ әдебиетінің 
қай мағы болған ағамыз уақыт озған сайын 
биік тей берері с"зсіз. 

Жанарбек �ШІМЖАН, 
Мәжіліс депутаты

ЭЙДОС

Жұмабай аға Шаштайұлы, әлбетте, к"рнекті 
жазушы, рухани ракурсты анық ұстай алған ре-
дактор, ұстаздық, әкелік биігіне к"теріле алған 
адам, ізгі адам, әділетті, шапқатты, шарапатты 
кісі. Енді ойласам, біз (к"рген жас) Шаш тай-
ұлын қа     ламгер, редактор, ұстаздығынан бұрын 
идея ретін де к"бірек қабылдаппыз, сіңіріппіз. 
Ол әде  биет   тегі, "мірдегі адалдық, тазалық, "з 
қа тесін мо йын        дау   дан қорықпау, фальшсыз ой-
лану, жазу идеясы еді. 

Яғни, Шаштайұлы әдебиет пен журналис-
тикадағы бірнеше буын жасты біріктіруші 
фактор бола алды. Бірнеше буын жастарының 
ойы мен ұстанымы бір-біріне неше жерден қа-
ра ма-қарсы, қайшылықты болса да Шаштайұлы 
та қырыбында тоқайласа алатынбыз. Шаштай-
ұлы тақырыбында әркім-ақ пафоссыз, жа-
сырын ойсыз, жұмбақ-тұспалсыз шынайы, 
ше    шіліп с"йлейтін. 

Кейде, тіпті Шаштайұлы туралы ойы мен 
пікірі қайсыбір жасты бағалау критерийіне де 
айналып кететін. Жақсы пікір айтқанын жақын 
тұтып тұрар едік. Бізде бір ортақ құндылық бар-
дай құныға с"йлесер едік. Шаштайұлына қан-
дай да бір қатысы бар жастар бір мектептің 
түлегіндей бір-бірімен иықтаса, ымыраласа, 
ұжым даса жүретін. Осындай бір қызық фено-
мен бар еді.

Ағалар асығыс аттанып жатыр. Бүгін Жұма-
бай ағаның да жамбасы жерге тиді. Бірақ ол… 
жеңілген жоқ.

Ерлан ЖҮНІС,
ақын, «Ана тілі» газетінің бас редакторы

ТАМЫРЫҢ – ТЕРЕҢДЕ,

ТАҒЗЫМ

деп» қатты марқайды. «Бұл Бердіқұловтың тәр-
биесінен "ткен жігіт» деп тағы мақтады...

4. Түрлі жиында кездесе қалсақ, «Осы Ұзын-
ағаш деген қай жақта? Кеген жақта ма, жоқ 
Тал  дықорған жақта ма?» деймін әдейі. Мән-
жай ды білмейтіндер «Ұзынағаш Қаскелеңнің 
ар жағында ғой» деп шыр-пыр түсіндіріп жа-
тады. Жұмағаң сонда ақырын жымиып күледі. 
«Сендерді Ұзын ағашқа шақырамын, к"рсетемін 
Ұзынағашты» дейтін...»Үйде боласыңдар, дәм 
та тасыңдар»...Түрлі себеппен Ұзынағашқа 
талай рет бардық. Жұмағаңның үйіне барудың 
бір реті келмеді...

Жұмабай Шаштайұлы – ж"н-жосықсыз 
кеуде кермеген, бәрін қатырамын деп артық 
уәде бер меген, қашан да қарапайым қалпынан 
жаңыл  маған жақсы кісі еді. Жақсы аға болды. 
К"ңіліміз қалған, қабақ шытысқан сәттер 
болмаған екен. Інім деп еркелетті. Біз де ер ке-
ледік. Енді кімдерге ерке лейміз? Еркелейтін 
аға ларымыз азайып барады. Жұмабай аға мыз-
дың алды жарық, иманы жолдас болғай!

Нұрт'ре ЖҮСІП,
сенатор

 

�ДІЛЕТТІЛІКТІ ТУ ЕТКЕН 
АЗАМАТ ЕДІ

Қазақтың к"ркем әдебиеті мен ұлттық бас-
пас"зінде ерекше орыны бар к"рнекті тұлға-
лары мыздың бірі – Жұмабай Шаштайұлын біз 
алғаш рет студент кездерімізде таныдық. 
90-жылдары Тәуелсіздікті жаңадан алып 
жатқан кездері біздер ҚазҰУ-дегі журналистика 
мамандығында оқып жүргенімізде санаулы 
ғана басылымдар жарық к"ретін. Сол жылдары 
Жұмағаң «Заман-Қазақ стан» деген газеттің бас 
редакторы болды. Ол басылымның ақпарат 
кеңістігінде орны ерекше еді. Редакция құра-
мын да Таласбек %семқұлов, Тұрсынжан Ша-
пай, Дидар Амантай, Талғат Ешенұлы, Қасым 
Аманжол, Қанағат %білқайыр сынды кілең 
марқасқалар қызмет етті. Айгүл Кемелбаеваның 
да шығармалары жиі жарық к"ріп тұратын. 
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ІСТІ ҰЙЫМНАН 
ІРГЕНІ АУЛАҚ САЛСА ИГІ...

АЙМАҚ

Былтыр Жамбыл облысы Байза� 
ауданында мектеп о�ушыларыны# 
жаппай астан улануы ж%ртты# жа&асын 
%стат�ан еді. Н.Киікбаев атында&ы 
мектепті# 44 о�ушысы мен екі м%&алімі 
улану белгілерімен аурухана&а т5сіп, 
б5кіл облысты# ат�амінерлері ая&ынан 
тік т%р&ан болатын. Емхана&а айма� 
басшысы Ербол 8араш:кеевті# :зі 
барып, арнайы �%рыл&ан комиссия да 
ж%мысын баста&ан. Ал �%�ы� �ор&ау 
органдары �ылмысты� іс �оз&ап, 
к5діктілерді тергеуге ал&ан. Осы о�и&адан 
кейін білім саласына жауаптылар етек-
же#ін жинап, бір сабасына т5седі деп 
к5ткенбіз. Алайда к5ні кеше о�ушылар 
жаппай улан&ан мектепті# директоры 
�ылмысты� іс бойынша тергеліп жат�ан 
жеке кәсіпкермен �айта келісімшарт�а 
отырыпты. 

Жалпы, Байзақ ауданындағы оқиғаға 
қайта бір оралсақ, былтырғы 7 қараша күні 
33 оқушы мен екі ұстаз орталық ауруханаға 
улану белгілерімен түседі. Оларға «тамақтан 
улану, жіті ішек инфекциялары» деген 
диагноз қойылады. Сол күні мобильді 
бригадалар ұйымдастырылып, дәрігерлер 
мен учаскелік медбикелер үй-үйді аралап, 
аталған мектепте оқитын оқушылардың 
барлығын тексеріп шығады. Нәтижесінде, 
үй жағдайында тексерілген 350 баланың 11-
нен тамақтан улану белгілері анықталып, 
олар да амбулаториялық емге жатқызылады. 
Осылайша, астан уланған оқушылардың 
саны 44 балаға жетеді. 

Білім саласына жетекшілік ететін Байзақ 
ау даны әкімінің орынбасары Талғат Жама-

лов аталған мектепті ыстық тамақпен қамта-
масыз ететін «Тоқсейітов» жеке кәсіпкері 
аудандағы тағы 12 мектепке қызмет к/рсе-
тетінін айтқан. Алайда балалардың /зін 
жай сыз сезінуі тек осы мектепте болған. 
Сон дай-ақ сол күні мектеп асханасынан 463 
бала тамақтанған болса, соның 44-нен ғана 
улану белгілері анықталып отыр. 

 Негізі, Байзақтағы оқушылардың ула-
нуы на байланысты түрлі болжам айтылды. 
9сіресе, тамақтанған 463 баланың тек 44-і 
ғана /зін жайсыз сезінуі к/птің к/кейіне 
кү дік пен сұрақ ұялатты. Желіде желдей ес-
кен болжамның бірі – «мектеп оқушылары 
асхана асынан уланбаған» деген болды. Осы 
салада жүрген мамандардың айтуынша, егер 
ас тан улану болса, сол күні тамақтанған 
барлық баладан белгілері байқалуы керек 

екен. Оған қоса, /зге мектеп директорлары 
ұстаздар ба ла ларға арна лған тамақты 
ішпейтінін айтады. Оларға ондай мүмкіндік 
қарастырылмаған. Сондықтан мұғалімдер-
дің улануы тіптен түсініксіз. Десе де, дирек-
торлардың бірі балалар сол күні мектепке 
асты сырттан әкелуі мүмкін деген болжамды 
алға тартады. Оқушылардың бірінің туған 
күні болып, қуаныш иесі пицца, торт сияқ-
ты тәтті тағамдар әкеліп, сыныпта отырыс 
ұйымдастыруы мүмкін к/рінеді. Міне, сол 
астан мұғалімдер де ауыз тиіп, оқушылармен 
бірге улануы ғажап емес. Бұл әзірге санаға 
сыятын әрі шындыққа жанасатын болжам 
болып тұр. Алайда бұны құзырлы органдар 
не растаған жоқ, не жоққа шығармады. Тек 
ҚР ҚК 304-бабы, 1-б/лігі («Адамдардың 
жап пай ауруға шалдығуына немесе улануы-
на әкеліп соққан санитарлық ережелерді 
не месе гигиеналық нормативтерді бұзу») 
бойынша сотқа дейінгі тергеу амалдары 

басталғанын хабардар етті. Қазір тергеу 
амалдары жалғасуда. Ал күдікті ретінде тер-
геліп жатқан жеке кәсіпкермен мектеп бай-
ланы сын үзіп, /зара әріптестіктерін тоқтат-
қанын айтқан болатын. Алайда күні кеше 
Н.Киікбаев атындағы мектептің басшылығы 
«Тоқсейітов» жеке кәсіпкерлігімен 76 мил-
лион теңгеге қайта келісімшарт жасағаны 
ту ралы ақпар тарап, сананы сан саққа жү-
гірт ті. Сонда оқушылардың улануына тіке-
лей күдікті ретінде тергеліп жатқан кә сіп-
кермен мектеп директоры қа лай келі-
сімшарт жасасып отыр? 9лде бүкіл облыста 
мектепке ас жеткізетін басқа серіктестік жоқ 
па? Ертең «Тоқсейітовтің» тамағынан бала-
лар қайта уланып жатса елге не бетімізді 
айтамыз? Жауапкершілікті кім мойнына 
алады?

Жауапкершілік демекші, Н.Киікбаев 
атындағы мектеп-гимназиясының дирек-
торы Гулбахрам Ермекова аудандық мәсли-
хат депутаты ретінде дәл осы балаларды 
ыстық тамақпен қамту мәселесін қарайтын 
комиссияға жетекшілік етеді екен. Алайда 
/згені жарылқайды деген халық қалаулысы 
/зі басқаратын мектепте балалар қауіпсіз-
дігін қамтамасыз ете алмай еріксіз бас шай-
қатуда. Егер мектеп директоры аудандық 
мәслихаттың депутаты ретінде ыстық тамақ 
мәселесін тікелей /зі қарап отырса, «Тоқсейі-
тов ке» де ешкімнің тісі батпай отырғаны 
содан ба деген де ой келеді. Енді оны құзыр-
лы органдар анықтай жатар. Бірақ Байзақ-
тағы оқиғадан кейін не аудандық білім б/-
лі мі басшысының, не мектеп директоры ның 
қылы қисаймағаны таңғал дырады. Есесіне 
елді шулатқан оқушылар дың жаппай улану 
фактісінен кейін облыстық Білім басқарма-
сының басшысы Мейірхан Азатұлы былғары 
орындығын босатты. Оның артынан /зге де 
басшылар қызметінен кете ме, әлде жоқ па 
– әзірге белгісіз. Алайда бір анығы, қылмыс-
тық іс бойынша тергеліп жатқан жеке кә-
сіпкермен қайта келісімшарт жасасу ешбір 
санаға сыймайды. 

Бұл жағдайға байланысты облыстық 
Білім басқармасына сауал жолдағанымызда 
олардан екіұшты жауап келді.

«Байзақ ауданындағы жағдайға байла-
нысты облыстық Білім басқармасы тарапы-
нан 5 жұмыс тобы құрылып, 37 мектеп 
тексерістен /тті. Нәтижесінде, 20 мектептің 
директоры мен аудандық білім б/лімінің 
мамандары тәртіптік жауапкершілікке тар-
тыл ды. Ал балалардың улануына тікелей 
кү дікті ретінде танылған /зге азаматтарға 
қа тысты Байзақ аудандық прокуратурасы 
тергеу жұмыстарын жалғастыруда. Осы 
ретте министрлік бекіткен ережеге сай әрі 
балаларды ыстық тамақпен қамтуды үз беу 
мақсатында «Тоқсейітов» жеке кәсіпкері мен 
келісімшарт уақыты ұзартылды. Сот шешімі 
шыққанға дейін аталған серіктестік мектеп-
ті тамақпен қамтамасыз ететін бола ды», – 
дейді облыстық Білім басқармасының ма-
ман дары. 

Иә, білім саласына жауаптылар осылай-
ша «қасқырға қайта қой баққызып» отыр. 
Енді оның арты не боларын уақыт к/рсетеді. 
9йтеуір, мектеп оқушылары асхана мәзі-
рінен тағы уланып, бармақ тістеп жүрме сек 
болғаны.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Ашық тендер амалымен «Вахталық кенттердің асханасында тамақтандыруды ұйымдастыру, «Азиялық Газқұбыры» ЖШС 
%ндірістік объектілерінің және оларға іргелес орналасқан жер учаскелерінің аумақтарындағы әкімшілік, тұрғын, қойма, %ту 

орындары, технологиялық және %зге үй-жайлардың жабдығына, инженерлік желілеріне техникалық және сервис қызметтерін 
к%рсету» қызметтерін сатып алуды %ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Вахталық кенттердің ас-
хана сында тамақтандыруды ұйымдастыру, «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС /ндірістік объектілерінің және оларға 
іргелес орналасқан жер учаскелерінің аумақтарындағы 
әкімшілік, тұрғын, қойма, /ту орындары, технологиялық 
және /зге үй-жайлардың жабдығына, инженерлік желілеріне 
техникалқ және сервис қызметтерін к/рсету» қызметін сатып 
алу бойынша ашық тендер /ткізетіндігі туралы жариялайды. 
(Лот саны – 14; 2024 жылға жалпы сомасы 3 257 912 330,66 
теңге, ҚҚС-сыз; 2025 жылға жалпы сомасы 4 457 472 801,80 
теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-
тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада к/рсетілген.

Тендерлік құжаттаманың к/шірмелерін 050062, Қазақстан 
Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-
каб. мекенжайынан алуға болады. Тендерлік құжаттаманың 
к/шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің /кілінде 

сенімхаттың түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к/шірмесі бас-
шыға және жеке басын куәландыратын құжаттың к/ шірмесі 
болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған 
/тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық Газқұбыры» 
ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, 
Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайына ұсынады 
(жібереді).

Тендерге қатысуға /тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 
2024 жылғы 29 наурызда, сағ. 10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған /тінімдер салынған кон-
верттер 2024 жылғы 29 наурызда, сағ. 11:30-даа мына мекен-
жайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, 
Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 605-конференц залы.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы 
алуға болады: + 7 (727) 393-02-04.

Объявление о проведении закупки услуг «Организация питания в столовой вахтовых поселков, техническое и сервисное 
обслуживание оборудования, инженерных сетей административных, жилых, складских, проходных, технологических и иных 

помещений на территориях производственных объектов и прилегающих к ним земельных участках ТОО «Азиатский 
Газопровод» способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении 
открытого тендера по закупке услуг «Организация питания 
в столовой вахтовых поселков, техническое и сервисное об-
служивание оборудования, инженерных сетей админ-
истративных, жилых, складских, проходных, техно логи-
ческих и иных помещений на территориях производственных 
объектов и прилегающих к ним земельных участках ТОО 
«Азиатский Газопровод». (Количество лотов – 14; общая 
сумма на 2024 год – 3 257 912 330,66 тенге без учета НДС; 
общая сумма на 2025 год – 4 457 472 801,80 тенге без учета 
НДС).

Перечень оказываемых услуг и их подробная специ-
фикация указаны в тендерной документации.

Копию тендерной документации можно получить по 
адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 
109 «В», каб. 604. Для получения копии тендерной доку-

ментации необходимо наличие у представителя по тен-
циального поставщика оригинала доверенности или копии 
Приказа и Решения для руководителей с копией документа, 
удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в 
конверты, представляются (направляются) потенциальными 
поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, 
Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие 
в тендере до 10:00 часов 29 марта 2024 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскры-
ваться в 11 часов 30 минут 29 марта 2024 года по следующему 
адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 
109 «В», в конференц-зале 605.

Дополнительную информацию и справку можно 
получить по телефону: + 7 (727) 393-02-04.

Ашық тендер амалымен «Нысандарды күзету» қызметтерін 
сатып алуды %ткізу туралы хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Нысандарды күзету» қызметтерін сатып алу бойынша 
ашық тендер /ткізетіндігі туралы жариялайды. (Лот саны – 3, 2024 жылға жалпы сомасы 
1 348 130 784,00 теңге, ҚҚС-сыз; 2025 жылға жалпы сомасы 1 869 859 580,40 теңге, ҚҚС-
сыз).

Сатып алынатын қызметтер тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері 
тендерлік құжаттамада к/рсетілген.

Тендерлік құжаттаманың к/шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы 
қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан алуға болады. 

Тендерлік құжаттаманың к/шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің /кілінде 
сенімхаттың түпнұсқасы/Бұйрық пен Шешім к/шірмесі басшыға және жеке басын 
куәландыратын құжаттың к/шірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға арналған /тінімдерді әлеуетті жеткізіп 
берушілер «Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы 
қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді).

Тендерге қатысуға /тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі 2024 жылғы 29 наурызда, 
сағ. 10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған /тінімдер салынған конверттер 2024 жылғы 29 наурызда, 
сағ. 11:00-де мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, 
Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В», 605-конференц залы.

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 
393-04-76.

Объявление о проведении закупки услуг 
«Охрана объектов» способом открытого тендера

ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении открытого тендера по закупке 
услуг «Охрана объектов». (Количество лотов – 3; общая сумма на 2024 год – 1 348 130 
784,00 тенге без учета НДС; общая сумма на 2025 год – 1 869 859 580,40 тенге без учета 
НДС).

Перечень оказываемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной 
документации.

Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика 
Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604. 

Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя 
потенциального поставщика оригинала доверенности или копии Приказа и Решения 
для руководителей с копией документа, удостоверяющего личность.

Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются 
(направляются) потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, 
Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 
29 марта 2024 года.

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11 часов 00 минут 
29 марта 2024 года по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. 
Абая 109 «В», в конференц-зале 605.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 
393-04-76.

БАЛҚАШ ТУРИЗМДІ 
ДАМЫТАДЫ

Биыл еліміздегі басым туристік ба&ыттарды# тізімі 
10-нан 20-&а дейін к:бейтілді. Соларды# бірі – Бал�аш.         

Балқашта биыл туристер үшін 219 жайлы б/лмеге шақталған 
жеті жаңа демалыс аймағы салынады. Қалалық жағажайдың 
жағалау аймағын қайта жаңарту жалғасады. 

Туристік әлеуетті дамыту – Балқаштағы негізгі бағыттардың бірі. 
Былтыр қала аумағына Ақтоғай ауданының бір б/лігі – Шұбартұбек 
және Торанғалық кенттері қосылды, олардың жалпы ауданы – 
8 744 гектар. Қолайлы инфрақұрылым құру үшін Торанғалық 
және Шұбартүбекте су құбыры желілері құрылысының жобалық-
сметалық құжаттамасы әзірленді. Жұмыстар республикалық 
бюджеттен қаржыландыру б/лінгеннен кейін басталады.

– Бізде жыл бойы 393 б/лме қоры бар 20 қонақүй және 
1412 н/мірлі 54 демалыс аймағы жұмыс істейді. Биыл жеке 
инвесторлардың қаражаты есебінен жеті демалыс аймағын 
пайдалануға беру жоспарланған. 219 б/лме немесе 476 т/сек-орын 
құрылады. Жағалауды ұтымды пайдалану үшін жер учаскелеріне 
түгендеу жүргізілді. 120 гектар бос жер учаскелері анықталды. 
Биыл бұл учаскелер аукцион арқылы б/лінеді. Былтыр алғаш 
рет /ткізген «БалқашTourfest» фестивалі де дәстүрге айналады, 
– дейді Балқаш қаласының әкімі Сапар Сатаев.

Демалушылардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету үшін былтыр 
Шұбарт/бек кентінде полиция және т/тенше жағдай бекеттерін 
орналастыруға арналған модульдік үй-жай орнатылған. Биыл 

бейнебақылау жүйесі орнатылған мұндай үй-жайлар Торанғалық 
пен Бертіс шығанағында пайда болады.

Сумен және жылумен жабдықтау желілерін жаңғырту – 
Балқаштағы тағы бір басым бағыт. Бүгінде қаланың кейбір 
учаскелерінде коммуналдық желілердің 75-80 пайызы тозған. Бұл 
мәселені шешу үшін 124 шақырым су құбырларын ауыстыру қажет.

Туристер тек к/лге келіп, суға түсіп  кете салмай, Балқаш 
қаласының да қонағы болары с/зсіз. Ол үшін шаһарда да тазалық 
пен меймандарды күтіп алатын ыңғайлы жағдай жасалуы керек.

– Бізде Балқаштағы екінші және үшінші кезектегі су құбыры 
желілері қайта жаңартылуда. «Қоңырат» шағынауданында қазірдің 
/зінде жүз пайыз және қалада магистралды желілердің 30 пайызы 
ауыстырылды. Жүргізілген жұмыстар электр энергиясын үнемдейді 
және ұңғымалардың жұмысын реттейді. Былтыр 14 ұңғыма жұмыс 
істесе, қазір олардың сегізі ғана жұмыс істеуде. Биыл тағы 13 
шақырым магистралды желіні ауыстыруды жоспарлап отырмыз. 
Қаланы жылумен жабдықтау бойынша ЖЭО-дан қалаға дейінгі 
4,5 шақырым магистралды құбырларды ауыстыруды жоспарлап 
отырмыз, қосымша 18 шақырымы ауыстырылады, жылыту 
маусымынан кейін сығымдау жүргіземіз және ақаулы жерлерді 
анықтаймыз. Олар бақылауға алынады, – дейді Сапар Сатаев.

Сондай-ақ қалада 900 орындық жайлы мектептің құрылысы 
жалғасуда. Биыл ангар үлгісіндегі спорт залы салынып, желкенді 
спортты дамыту үшін екі үй-жай жабдықталып, жеті спорт алаңы 
қайта жаңартылуға тиіс.

Туризм секторындағы шағын және орта бизнесті дамыту /ңір 
экономикасын арттыруға ықпал етеді және 2025 жылға қарай 
туристік ағын кемінде 4 есе /седі деген болжам бар.

7дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы



Газет «Айқынның» 
компьютер орталығында беттелдi

ТАРАЛЫМЫ: 40 000

РЕДАКЦИЯНЫҢ МЕКЕНЖАЙЫ: 
010000. Астана қаласы, Қонаев көшесі, 12/1
Байланыс телефоны: Астана қ. (7172) 72-95-46
e-mail: aikyngazeti@gmail.com, aikyn_nurmedia@mail.ru

• Редакция авторлар мақаласы мен жарнама мазмұнына жауап бермейдi. 
• Авторлар қолжазбасы өңделмейдi және керi қайтарылмайды.
• Көлемi үш компьютерлiк беттен асатын материалдар қабылданбайды. 
•«Айқында» жарияланған материалдарды көшiрiп немесе өңдеп басу үшiн редакция ның 
 жазбаша рұқсаты алынып, газетке сiлтеме жасалуы мiндеттi.

Меншiк иесi – «Айқын-Литер» ЖШС

Кезекшi редактор –
Наурызбек САРША

Газет аптасына 3 рет шығады

Газет Қазақстан Республикасының Ақпарат және коммуникациялар министрлігі 
Ақпарат комитетінде тіркеуге алынып, мерзімді баспас)з басылымын қайта есепке қою туралы 

№17416-Г куәлігі 25.12.2018 жылы берілді

(Алғашқы есепке қою кезiндегi нөмiрi мен мерзiмi №4448-Г – 01.12.2003ж.)

ЖАРНАМА БӨЛIМІ: 
8(701) 675-42-14, 8(7172) 72-95-31
reklama.aiqyn@gmail.com

ЖАЗЫЛУ ЖӘНЕ ТАРАТУ БӨЛІМІ: 
8(771) 804-61-32
podpiska.alt@gmail.com

«АЙҚЫН» ГАЗЕТIНIҢ 
ЖАЗЫЛУ ИНДЕКСІ:

Кәсіпорындар, 
мекемелер үшін – 15102
Зейнеткерлер, 
соғыс ардагерлері үшін – 55102
Жеке жазылушылар үшін – 65102

АЙМАҚТАҒЫ ТIЛШIЛЕР:
Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ –
Ақмола облысы
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ–
Алматы қаласы
Саятхан САТЫЛҒАН –
Жамбыл облысы
Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ –
Қарағанды облысы
Назгүл НАЗАРБЕК – 
Шымкент қаласы
Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА –
Батыс Қазақстан облысы
Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ –
Қызылорда облысы
Баян ЖАНҰЗАҚ –
Атырау облысы

Бас редактор –
Амангелді ҚҰРМЕТ

Гүлзина БЕКТАС – 
Бас редактордың 
бірінші орынбасары

Ботагөз МАРАТҚЫЗЫ – 
Шығарушы редактор 

Елдар ҚАБА – 
Секретариат меңгерушісі 

Директор –
Талғат ЕШЕНҰЛЫ

Тапсырыс №4423
Астана қ. «Медиа-холдинг «ERNUR» ЖШС
Сілеті көшесi 30, 
тел.: 8(7172) 99-77-77
Алматы қаласы, «Алматы-Болашақ»АҚ 
Мұқанов көшесі, 223 В
Шымкент қ. «ERNUR-print» ЖШС, 
Әлімқұлов көшесі 22, 
тел.: 8(7252) 53-06-66, 54-07-47 iшкi 114,

ФОТОШЕЖІРЕ

№29 (4423)
14 НАУРЫЗ 2024 БЕЙСЕНБІ8

БЕРЕКЕ ТАСЫҒАНДА 
БЕС ҚОЗЫ ТУАДЫ

К�рікті К�ксу ауданындағы Ақтекше 
елді мекенінің ау мағында ма лшы 
ауылдағы т�рт түлікті �рістетіп, бала-
шағасының нәпақасын айырып отырған 
Ерлан �лімбаев – осы Ақтекшенің 
тумасы. Ел тәуелсіздік алған кезеңдерде 
�зіне тиесілі жерді еншілеп, қолындағы 
азын-аулақ малдың қамымен атакәсіпті 
таңдапты. Одан бері де талай жыл артта 
қалды. Қиындықта болды, табысты 
кездер де кезектесіп келетін. Ештеңеге 
мойыған жоқ. А қыры, атакәсіптің 
арқасында елден қалмайтын деңгейге 
жетті. �кесі Болатбек ақсақал да дала 
т�сіне т�рт түлік �ргізген қойшы болған. 
Сол жолды жаңғыртқан Ерекең бүгінде 
сиыры мен жылқысы, қойы мен ешкісі 
бар біраз малды бағып-қағып, әулетінің 
игілігіне жаратып отыр. Биыл бір қойы 
бірден бес қозы тапқан. Оның айтуынша, 
былтыр бағымындағы қойларының 
біразы үшемдетіпті.

 – Осыдан бірнеше жыл бұрын 
қолдағы қой басын бес жүзге жеткізген-
біз. Балалар ер жетіп қалды, алды жан-
жаққа кетті. Мектепте оқитындары бар. 
Қолымыз қысқарып қалған соң, қыруар 
қойдың бәрін бағуға әйелім екеуміздің 
шамамыз келмегей, уақ малдың санын 
біршама азайттық. Тұқымды асылдан-
дыру үшін қазіргі кезде шопандардың 

к�бінің таңдауына ие болған гиссар 
тұқымын �сіруге к�штік. Етті тұқым 
ғой. Басқаларға қарағанда табысты 
болады екен. Былтыр бес саулығым үш 
қозыдан туған-ды. +ткен жылға �кпе 
жоқ. Берекелі болды. Енді, міне, ақ 
саулық бес қозы туды. Демек, биыл 
құтты жыл болмақ, – дейді Ерекең 
ағынан жарылып.

Отағасы �мірлік қосағы Гүлнұрмен 
бірге бес бала тәрбиелеп отыр. Үлкен 
екеуі Алматыға оқуға түскен. Қалғандары 
Ақтекше ауылында мектепте оқиды. Тек 
демалыс күндері ғана осында келеді 
екен. Қазір т�рт түлік асыраудың оңай 
емесін елдің бәрі біледі. Қойшылар 
қасына к�мекшілікке адам таппай-
тыны да жасырын емес. Елді мекеннің 
маңайы тұтас егістік болған соң, тау 
б�ктерін сағалап, мал бағу тым қиын. 
Бірақ бейнеттеніп, �сіріп жатқан т�рт 
түлігі осылай т�лдеп, отбасының ыры-
сын тасытып жатқанын айтқан азамат-
тың ертеңгі күнге деген сенімі кәміл. 
Қолдан ұрықтандыру тәсілін қолдануды 
қолай к�рмейтін шопан «Құ дай құтыңды 
тасытамын десе, осылай жарылқайды», 
– деп қояды. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы

«��тты �она� келсе, �ой егіз табады» деген �аза� тірлігіне тіреу бол#ан 
т$ліктерді% тілін білмегенмен, жа#дайын тап басып, �ажетті к$тімін 
жасап, жан таппайтынын жа�сы білеміз. Алайда бәрін білеміз деу �ателік 
екен. Б�#ан дейін �ойды% егіздеткеніне жиі куә бол#анымызбен, бірден 
бес �озы ту#аны жайлы к/рмеппіз де, білмеппіз де. Ешкіні% $шемдетіп, 
т/ртемдетіп жататынын ж�рт айтатын. Енді, міне, к/ксулы� шаруа Ерлан 
6лімбаевты% �ойлары бірден бесеуден �озылайтынын к/ріп, та%данып 
отырмыз. Жа#ымды жа%алы� иесі т/тенше тәсіл �олданбай, малын �олдан 
�ры�тандырмай-а� таби#и жа#дайда бір саулы�тан бес т/л ал#ан екен. 

14 наурызда «Көрісу» 
деп ата латын ерекше 
маңызға ие мейрам 

басталады. Алыс пен жақынды 
бай  ланыстыратын бұл мереке, 
әсіресе еліміздің батыс өңір ле-
рінде жақсы сақталған. Жалпы, 
Көрісу мерекесінің мәні неде, 
оны ата-бабаларымыздың әлім-
сақ тан ұлықтауына не себеп – үңі-
ліп көрелік.

ҒҰНДАРДАН 
БАСТАЛҒАН ҮРДІС

Этнограф-ғалымдар, тарихшылардың 
пайым дауынша, еліміздің батыс �ңір ле-
рінде кеңінен сақталған К�рісу мереке сі-
нің мәні тереңде жатыр. Табиғатпен етене 
ара ласып, �мір бойы Жер-анамен біте 
қай насып �ткен к�шпелі қазақтар Нау-
рыздың ерекшелігін жете түйсінген.

Белгілі ғалым, тарихшы Тұрсын 
Жұрт  байдың айтуынша, К�рісу мейрамы 
ке зінде к�рісуге дейін соққан жел мен 
аяз дың лебі басылады, жерден к�ктің ке-
ремет иісі шығып, ызғар жердің бетіне 
шы  ғады. 

– К�не Қытай жазбаларындағы к�ш-
пенділерге қатысты деректерде «...олар 
Наурызда жиналады. Үлкен той жасайды, 
бір-бірінің амандығын сұраса келген ел 
к�рі сіп, ата-баба әруағына бағыштап ас 
береді» деп жазылған. «Ескі айда есірке, 
жаңа жылда жарылқа!», «Ұлыс оң болсын, 
ақ мол болсын!» деп к�шпенділер қыстың 
қиын шылығынан аман �ткеніне қуа нып-
ты. Біздің дәуірі мізге дейінгі к�шпен ді-
лер дің к�рісу мерекесі Батыс �ңірінде 
жақ  сы сақталып қалуының себебі – Ба-
тыс тың империя астанасы болуында. 
К�рісу – ғұндар дан басталып, түркі, Ал-
тын Орда дәуірі арқылы бүгінгі күнге 
жет  кен ең ұлық мереке, – дейді ғалым.

К@РІСУДІ К@РШІ ЕЛДЕР ДЕ 
АТАП @ТЕДІ

Бір қызығы, К�рісу мерекесі қазірдің 
�зінде еліміздің батыс �ңірлерімен бірге, 
к�ршілес Ресей елінің Астрахань, Сама-
ра, Волгоград және Саратов облыстары, 
Қарақалпақ Республикасы мен +збекстан 
елі де ерекше ықыласпен атап �теді. 
Атыраулық �лкетанушы ғалым +тепбер-
ген �лімгереев к�рісудің тарихы тереңде 
жатқанын айтады. 

– Абайдың «…күлімдесіп, к�рісіп, 
мау қын басып, қырдағы ел ойдағы елмен 
ара ласып» деп келетін жолдарынан сол 
за манда-ақ к�рісу дәстүрі қанатын кең 
жай ған мереке болғандығын к�реміз. 
Тіп ті, парсы математигі, астроном, ақын, 
фи лософ Омар Хайямның «Наурызна ме-

сінде» Жаңа жыл наурыздың 14-інен 
басталатындығы айтылады. Ескерерлігі, 
Омар Хайям – �з заманында дүниежүзі 
мойын даған күнтізбе жасаған ғалым. 
Оның күнтізбесі аса дәлдігімен әрі күн 
қоз ғалысына негізделуімен ерекшеленеді. 
Мұ ның �зі К�рісу мерекесінің тамыры 
әрі  де жатқанын дәлелдейді, – дейді 
�л ке танушы ғалым.

АСТРОНОМИЯЛЫҚ 
СИПАТЫ ДА БАР

Зерттеушілердің айтуынша, ең алды-
мен, біз К�рісу мерекесінің астрономия-
лық сипатына назар аударуымыз керек. 

– Наурыздың 13-інен 14-іне ауғанда, 
күн мен амал жұлдыздары бір-біріне бет-
теседі. Осыны ежелгі астроном дарымыз, 
жұлдызшыларымыз байқаған. С�йтіп, 
күн мен амал жұлдызының бет тесуін, 

яғни қауышуын к�рісу сәлеміне айнал-
дырып жіберген. Осы бір ерекше аст-
рономиялық құбылыс кезінде, жұлдыз 
тоқсан күндік қысты ығыстырып шыға-
рып, к�ктем келеді. Мұны ортаазиялық 
аст рономдар жақсы білген. Тарихи жаз-
ба ларда Хорезм, Отырар сынды к�не 
қа ла ларда аспандағы жағдайды зерт теу-
мен айналысқан жұлдызшы ғалымдар-
дың осы жаңалықты ғылыми тұрғыда 
дә лелдегені, әлемге әйгілегені айтылады. 
Тіп ті, атышулы Рим империясы бір кез-
дері наурызды жыл басы ретінде күн тіз-
беге енгізген, – дейді мәдениеттанушы, 
эт нолог Серік Ерғали.

ОТЫРАРДА ОБСЕРВАТОРИЯ ДА 
БОЛҒАН

Ғалымның айтуынша, кезінде Самар-
қан да, Қызылорда бойындағы ескі қала-
ларда, ежелгі Отырардың маңында ежелгі 
абыз дар жұмыс істеген. Тіпті, обсер ва то-
рия болған. 

– Сол обсерваторияда ғалымдар күн 
мен түннің теңелуін алдын ала бақылап 
отырған. Қыс кетіп, к�ктемнің шығуын 
абыз дар күннің топты шоқ жұлдызына 
енуіне байланысты біліп отырған. Ал 
«Самарқанның к�к тасы» деген ұғымға 
келер болсақ, негізі ол ешқандай тас 
емес, аспаннан да түспеген. Ол – ежелгі 
ғалым дар дың белгілі бір мұзды тас етіп 
қатырып, соның жібуіне байланысты 
тәжірибе лерінен қалған ұғым. Яғни, тас 
к�ктем кел ген кезде жіби бастаған. Демек, 
«Са мар қанның к�к тасы» – амал жұлдызы 
мен күннің беттесе бастауын білу үшін 

жа салған құрал, – дейді мәдениеттанушы, 
эт нолог Серік Ерғали. 

Зерттеулерді қарасақ, таңғалатындай 
бір дерек бар. Наурызды кезінде ежелгі 
сақ тар да, ғұндар да қарсы алған. Қыдыр, 
Қы зыр туралы түсінік осыдан шықса 
керек. 

– Бұл – осыдан 5-7 мың жыл бұрын 
келе жатқан үрдіс. Мерекенің басты 
кейіпкерлері ретінде Ұмай ананы енгізу 
керек. Тіпті, қарапайым алтыбақанның 
�зі – үлкен тақырып. Алтыбақан – әсте 
ойын емес, �з мәні к�мескіленген ежелгі 
жоралғы. Бұл рәсімде ежелгі ғаламның 
пайда болу құбылысы орын тапқандай. 
Бізге жеткен әпсаналар бойынша, «алты 
күн ішінде жеті планета жаралды». Алты-
ба қан тебетін жігіт – Күннің, бой жеткен 
– Айдың кейпі. Сайып келгенде, бұл күн 
мен түннің үйлесімін паш етеді. Шын 
мәні сінде, 14 наурыз жылдың кіру күні 
бо латын. Мәшһүр Жүсіп Бұқарда ха лық-
тың наурызды тоғыз күн бойына той ла-
ғаны ж�нінде жазбалар қалдырған. Қа-
зіргі күнтізбемен қарасақ, бұл кезең 14-23 
наурыз аралығына келеді. Сондық тан осы 
тоғыз күннің әр күніне мәртебе, б�лек 
маз мұн беріп, мерекені біртұтастан-
дыруы мыз керек деп ойлаймын, – дейді 
мә дениеттанушы, этнолог Серік Ерғали. 

Қалай десек те, к�рісуде к�п мән бар. 
Сайып келгенде, К�рісу, �з Наурыз – 
ғарышпен астасқан табиғаттың тойы. 
Соның ішінде к�рісуді, жалпы Наурыз 
мерекесін жас буынға ұлттық ерекшелік, 
ұлттық артықшылық, рухани нәр беруші, 
ғасырдан ғасырға жалғасып келе жатқан 
ұрпақтар сабақтастығы ретінде дәріптей 
білуіміз керек. 

Баян ЖАНҰЗАҚ

Биылдан бастап 14-23 наурыз аралы#ында халы�ты� мерекені 
тойлау#а арнал#ан Наурызнама онк$ндігі жарияланды. Жалпы республика 
бойынша 400-ге жуы� іс-шара жоспарланып отыр. Мерекелік онк$ндік 
К/рісу к$нінен басталады.

НАУРЫЗНАМА 
ОНКҮНДІГІ БАСТАЛДЫ

Бұл онкүндік т�л мерекемізді той-
лау дың жаңа дәстүрлерін қалыптас-
тыруға, ең жақсы адами қасиеттерді – 
ашықтықты, шынайылықты, жауапты-
лықты, қайырымдылықты ашуға ба-
ғыт талған. �р күн белгілі бір тақырыпқа 
арналып, терең мазмұн-мәнге ие болды.

14 наурыздан бастап «Наурыз-базар-
лық» маусымы жарияланады, оның 
барысында жаппай сатылымдар мен 
жеңілдіктер қарастырылмақ. Мере ке 
күндері тұрғындар туыс-туғандарын 
аралап, студенттер мерекені �з жақын-
дары мен бірге қарсы алу үшін ауыл-
дары на барып, жақын-жұрағат қара-
шаңырақта бас қосады. К�рісу күнінде 
жасы үлкендерге арнайы сәлем беріп, 
құрмет к�рсету, қонақ күту, мейраммен 
құттықтап, ізгі тілек жауды ру салты қа-
лып тасқан. Амал мерекесінің мәні Нау-
рызбен біте қайнасқан, себебі ол – 
Наурыздың алғашқы хабаршысы.

Дәстүрлі түрде Қазақстанның батыс 
�ңірлерінде жаңа жылдың басы ретінде 
атап �тілетін Амал мерекесі – қуаныш 

пен шаттық мейрамы ғана емес, �мірді 
жаңадан бастауға, �ткенді кешіріп, 
болашақты таза жүрекпен қарсы алуға 
мүмкіндік беретін кезең. Бұл күн бар-
лық реніштерді ұмытып, айналамыздағы 
адамдарға шынайы мейірімділік к�рсе-
туге шақырады. Осы орайда Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев Амал мерекесі 
біздің ұлттық бауырмалдығымыз бен 
мейірімділігіміз дің к�рінісі екенін ай-
тып жүр. Аталған дәстүр кешірім мен 
�за ра құрмет арқылы халықтың бір-
лігін,  азаматтардың бір-біріне жақын-
ды ғын, ортақ мақсат жо лында бірігуін 
білдіреді.

Сондықтан К�рісу күнінің әрбір сәті 
шаттық пен қуанышқа, мейірім мен 
жанашырлыққа толы болары с�зсіз. Бұл 
дәстүр ел жаңаруының жаршысы ре-
тінде  табал дырықтан аттағалы тұрған 
ұлу жылын зор үмітпен және нық сенім-
мен бастауға жақсы себеп болады.

С.БЕГІМБАЕВА

КӨП МӘНКӨП МӘН
барбар

kartinkof.club

ККөрісудеөрісуде

Крісу мерекесі қазірдің 
зінде еліміздің батыс ңірлерімен 

бірге, кршілес Ресей елінің 
Астрахань, Сама ра, 

Волгоград және Саратов 
облыстары, Қарақалпақ 

Республикасы мен 
'збекстан елі де ерекше 
ықыласпен атап теді. 


